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Ău terminat pregătirile 
pentru campania agricolă 

de primăvară
1 încă din primele zile ale acestui an, 
comitetul executiv al sfatului popular 
raional Giurgiu (Trușmei Virgil,' vice
președinte cu problemele agricole), a 
luat o serie de măsuri menite să a- 
sigure buna desfășurare a campaniei 
agricole de primăvară. Astfel, eu fost 
întocmite planuri chibzuite de repa
rații 1a mașinile agricole, planuri care 
au fost trimise din vreme tuturor co
munelor din raion. Ca urmare, pînă 
la data de 4 februarie ac., au fost 
reparate toate cele 18 tractoare, 19 
pluguri de tractor, 18 semănători di
ferite, 93 trioare, 5 selectoare, 1.316 
pluguri cu tracțiune animală etc.

0 dată cu aceste pregătiri, condu
cerile gospodăriilor agricole de stat 
și cooperatiste din raionul Giurgiu 
au trimis laboratorului raional probe 
de semințe. O altă lucrare efectuată în 
aceste zile de iarnă, a fost stropirea 
celor peste 18.500 de pomi fructiferi 
din pepiniere raională. Această lu
crare a fost executată sub conducerea 
destoinicului inginer Gangeriuc Ale
xei, de la secția agricolă raională. 
Cel mai bine pregătite pentru mun
cile agricole de primăvară sînt comu
nele : Putineiu, Bănease, Arsache, 
Gogoșari, Vieru, Stănești, Cacaleți, 
Daia și Ghizdaru.

TRAIAN BARBĂLATA
I corespondent

Se dezvoltă 
sectorul 

viti-poniicol
Sectorul viti-pomicol din raionul 

Huși, este într-o continuă dezvoltare. 
Numai- în anul trecut, bunăoară, au 
fost făcute plantări de viță altoită pe 
o suprafață de 55 hș dintre care 20 
ba în cadrul gospodăriilor agricole 
colective. Pentru mărirea suprafețelor 
de livezi, au fost plantați 15.000 pomi 
fructiferi pe o 'suprafață de 75 ha, din 
care 38 ha aparțin gospodăriilor agri
cole colective.

Totodată, în viile existente au fost 
făcute completări de goluri cu peste 
50.000 bucăți marcote.

In vederea extinderii suprafeței cul
tivate cu viță de vie, în acest an în 
raionul Huși a fost desfundată în 
gospodăriile agricole colective o su
prafață de peste 100 ha teren destinat 
plantărilor de primăvară. Pentru mă
rirea suprafețelor de livezi, pînă în 
prezent a fost pichetat tcenul pe o în
tindere de 17 ha și au fost săpate 1.770 
gropi pentru plantările de pomi.

Cele mai mari suprafețe au fost 
desfundate și pichetate în gospodă
riile colective Duda, Leoști, Botești, 
Mălăești, Stănilești, Lunca Banului 
și allele-
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Ultima zi a lunii ianuarie 1960 
rămîne de aici înainte o zi de 
neuitat pentru țăranii din comu
na Ghergheasa, raionul Rîmnicu 
Sărat. A avut loc în această zi o 
mare serbare, dar nu cîntecul și 
jocul fac pe locuitorii comunei să 
nu uite evenimentul. La mijloc 
este vorba de altceva și anume, 
că din ziua de sfîrșit de ianuarie, 
toate cele 860 familii de țărani 
muncitori din Ghergheasa fac par
te din gospodăria colectivă „23 
August".

Munca de lămurire dusă pentru 
înscrierea tuturor țăranilor din 
Ghergheasa în gospodăria colec
tivă nu a fost chiar ușoară, dar 
a fost plină de frumusețe și pînă 
la urmă și plină de rezultate. A
gitatorii Costea Simion, Stan Pă- 
dineanu, Zaharia Ștefan, Cristea 
Ochianu, Nicolae Vișan, C. Popa 
și alții n-au arătat numai preve
derile statutului model al gospo
dăriilor calective, ei accentul 
muncii lor de lămurire a căzut pe 
popularizarea rezultatelor din gos
podăriile colective existente la 
acea dată în raionul Rîmnicu Să
rat. Deși unele dintre ele nu sînt 
chiar vecine cu comuna Gher
gheasa,: totuși agitatorii au cu
noscut bine atît recoltele oo*xnu- 
te de acele gospodării cit și ve
niturile colectiviștilor. Luînd cu
noștință că gospodăria colectivă 
„Secera și Ciocanul" din satul N. 
Fleva, de pildă, a obținut anul 
trecut 3.632 kg. porumb boabe la 
hectar de pe 210 hectare, și că a 
împărțit membrilor la fiecare zi- 
muncă cîte 13 kg. porumb știu
leți, 3,250 kg. grîu, brînză, cartofi, 
legume și zarzavaturi precum și 
cîte 13,75 lei, țăranii muncitori 
din Ghergheasa nu s-au 
ci s-au hotărît să treacă și 
munca în comun, pe tarlale 
în gospodăria colectivă.

Faptele, cum era de așteptat, au 
convins- Și cum să nu convingă 
cînd oamenii au aflat că membrii 
gospodăriei colective din Ciorăști, 
bunăoară, duc acasă în fiecare an, 
căruțe încărcate cu bucate și în
semnate sume de bani și că tră
iesc o viață cu adevărat îmbel
șugată. De unde ? Din gospodă
ria colectivă unde și-au strîns pă-
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mîntul și unde muncesc după cum 
îi învață cartea. Colectivistul Va- 
sile D. Petre,' de* exemplu, a dus 
acasă nu mai departe decît anul 
trecut, 2.250 kg. grîu, 4.500 kg.

porumb știuleți, însemnate canti
tăți de legume și zarzavaturi, pre
cum și 9.207 lei, bani gheață.

Da, agitatorii au mai arătat con
sătenilor lor și perspectivele pe 
care le deschide gospodăria co
lectivă : putința ca membrii gos
podăriei să agonisească o frumoa
să avere obștească — turme de

SMT-urile dm reg. București să acorde

ATENȚIA CUVENITA 
contractării lucrărilor

In aceste zile, paralel cu repararea 
utilajului necesar muncilor agricole 
de primăvară, (care se apropie de sfir. 
șit), mecanizatorii din S.M.T.-urile 
regiunii București, sînt preocupați de 
încheierea contractelor de lucrări ce 
vor trebui să le execute în curînd pe 
ogoarele unităților agricole coopera
tiste.

Pînă în prezent S.M.T. Bogdana din 
această regiune a obținut succese fru
moase in această importantă acțiune. 
Au fost încheiate contracte de lucrări 
cu unitățile deservite intr-un volum 
total de 16.076 hantri, ceea ce re
prezintă 92.6 la sută față de planul 
de producție al campaniei de pri
măvară.

Rezultate asemănătoare au înregis
trat pe linia contractării lucrărilor și 
mecanizatorii de la S.M.T. Urziceni. 
..Ajutind pe colectiviștii din raza de 
acțiune a S M.T.-ului la întocmirea 
planurilor de producție, spunea de cu
rînd tov. ing. agr. șef Bocșa Ion, per
sonalul nostru agronomic a încheiat 
pînă zilele trecute contracte de Iu- 
crări într-un volum de 11.527 hantri 
pentru campania de primăvară și de 
45.755 hantri pentru întreg anul 1960. 
In zilele imediat următoare vom în
cheia complet acțiunea de contractare 
a lucrărilor ce vor trebui executate cu 
mijloacele mecanizate pe ogoarele ce
lor 16 gospodării colective și întovă
rășirilor din împrejurimi".

Și S.M.T.-urile Andrășești și Gțivi- 
ța stau bine cu contractarea lucrărilor. 
In aceste stațiuni planul de producție 
al campaniei de primăvară a fost a- 
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lama a încetat de a mai *' u'n s?z0" 
lipsit de preocupări pentru țăranii muncitori. 
Gospodăria colectivă le oferă cnmenl'.or mun
cii de la sate nenumărate prilejuri de 
muncă și de distracție, lată cîteva aspecte 
din preocupările de iarnă ale colectiviștilor 
din comuna Dragalina, raionul Călărași. 
EOTO 1 .- consiliul de conducere al gospo
dăriei. discutind problemele legate de apro
piata campanie a însămințărilor de primă
vară. FOTO 2 : în timpul liber, colectiviștii 
vizionează programul de televiziune. 
FOTO 3 : Cițiva colectiviști lucrind la tra
tatul semințelor. FOTO 4: îngrijitorul de 
animale Badea Ștefan, hrănind vitele cu 

porumb însilozat.
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Prețul 20 de bani

LECTIVĂ
ol, cirezi de vaci, porci și păsări, , 
care aduc .venituri tot mai. .mari ! 
pentru cei-care cresc asemenea a- j 
nimale. Infățișînd totul pe con- I 
creț, agitatorii au reușit să con
vingă pe toți țăranii muncitori din . 
comuna Ghergheasa că locul ;lor 
este1 în gospodăria colectivă. De 
aceea, ziua de 31 ianuarie 1960 
rămîne o zi de neuitat pentru 
gherghesăreni, iar pilda lor me
rită să fie urmată de toți acei 
care doresc o viață tot mai bună.

Unindu-și în tarlale mari cele 
2.424 hectare pămînt arabil, țăra
nii muncitori din Ghergheasa vor 
obține cu siguranță aceleași re
zultate, dacă nu și mai bune, ca 
membrii gospodăriilor colective, 
despre care le-au vorbit agita
torii.

CONSFĂTUIREA PE ȚARĂ 
în domeniul îmbunătățirilor funciare

al
București 

De ce

înche- 
pentru 

S.M.T.-uri

coperit prin contractări în procent de 
60—70 la sută.

Cu toate acestea, pe întreaga re
giune planul de contractări nu a fost 
realizat decît în proporție de 33,7 la 
sută, pînă de curînd fiind încheiate 
contracte într-un volum de numai 
151.291 hantri față de 556.636 hantri 
cit prevede planul de producție 
S.M.T.-urilor din regiunea 
pentru campania de primăvară, 
această răminere în urmă ?

Neacordînd atenția cuvenită 
ierii contractelor de lucrări 
muncile agricole viitoare, 
ca cele din Titu. Anghelești, Ulmuleț 
și altele au rămas mult in urmă cu 
această acțiune. Pînă de curînd în a- 
ceste unități contractele încheiate nu 
depășeau cifra de 350 de hantri, ceea 
ce față de planul de producție de 
8.500—9.700 de hantri, este foarte pu
țin. Ceva mai mult. S.M.T.-urile Gir- 
bovi, Vînători, Tătărăști, Putineiu, 
Odobeasca, Rîioasa și Cocioc nu con
tractaseră cu unitățile agricole coope
ratiste deservite nici măcar un hantru 
de lucrări pentru campania de pri
măvară. Cum pot justifica oare tov. 
agronomi șefi ai acestor stațiuni: Ion 
Olteanu, Z. Buhnea, Nicolae Uzdriși, 
Ion Cazacu, Nic. Ulmeanu, Nicolae 
Decu și C. Ciontea activitatea lor ? 
Deși în majoritatea gospodăriilor co
lective din raza de activitate a Ș.M.T.- 
urifor mai sus arătate s-au întocmit și 
aprobat de către adunările generale 
planurile de producție pe anul în curs, 
personalul agronomic al S.M.T.-uriior 
nu s-a învrednicit să treacă la înche
ierea contractelor de

Timpul 
S.M.T.-urile rămase în urmă cu înche
ierea contractelor de lucrări, au dato
ria să ia neîntîrziat legătură cu uni
tățile agricole cooperatiste deservite 
pentru a încheia contracte cel puțin 
pînă la acoperirea integrală a planu
lui de producție.

lucrări.
este destul de înaintat.

I. LEȘEANU

bune con- 
de primă- 
al sfatului 
a luat din

în vederea pregătirii în 
diții a campaniei agricole 
vară, comitetul executiv 
popular raional Satu Mare 
vreme o serie de măsuri care să con
tribuie la obținerea unor producții a- 
gricole sporite la ha. Astfel, pentru 
asigurarea unităților cu semințe de 
calitate, inginerii și tehnicienii de la 
gospodăriile colective și sfaturile 
populare au treout la întocmirea ba
lanței semincere spre a se putea con
stata deficitul de semințe și a se or
ganiza schimbul. De asemenea, a fost 
organizată din vreme trimiterea de 
probe la laboratorul regional de con
trolul semințelor.

Pentru obținerea unor producții 
sporite la culturile de sfeclă de zahăr 
și floarea-soarelui, -au fost identificate 
5.609 ha care au fost arate adine din 
toamnă și fertilizate cu peste 17.000 
tone gunoi de grajd. însemnate su
prafețe au fost fertilizate și pentru 
însămînțarea altor culturi de primă
vară.
eu 
de 
au 
și 
calde peste 400 m.p. cu legume.

Numai în luna ianuarie, în raion 
fost transportate peste 23.600 tone 
gunoi. Tot în cursul lunii ianuarie 
fost desțelenite 71 de ha de teren 

au fost însămînțate în răsadnițe

S. MIHAI
corespondent

In zilele de 8—9 februarie a a- 
vut loc la Institutul agronomic 
„N. Bălcescu" din Capitală, con
sfătuirea pe țară cu tema : „Ame
liorarea fondului agricol prin lu
crări de îmbunătățiri funciare", 
organizată de Ministerul Agricul
turii în colaborare cu Consiliul 
Central A.S.I.T.

Au fost dezbătute probleme ale 
îmbunătățirilor funciare în țara 
noastră, măsuri necesare pentru 
folosirea rațională a terenurilor 
ameliorate și a celor amenajate 
prin irigații de unitățile agricole 
socialist-cooperatiste în scopul 
obținerii de recolte mari. La con
sfătuire a fost prezentată experi
ența regiunilor și a unităților a- 
gricole fruntașe în realizarea lu
crărilor de îndiguiri, desecări și 
irigații prin muncă obștească.

Consfătuirea a adoptat o serie 
de recomandări menite să contri

Posibilități psntru creșterea continuă a producției
Gospodăria agricolă de stat Agnita, 

regiunea Stalin, a obținut în anul tre. 
cut rezultate bune în sectorul zooteh
nie. Ea și-a realizat planul de produc
ție la laptele de vacă, inregi.strînd în 
medie 2.985 de litri de lapte pe cap 
de vacă furajată. Obținerea acestei 
producții ' se datorește bunei îngrijiri 
a animalelor. Unitatea folosește în

PENTRU < PENTRU
3000 -3500 Df LITRI Dl LAPTE 1 SUB 1 LEU

h 'I PREȚ DE COST PER LITRU

Din experiența mea de mulgător
De șase ani lucrez ca îngrijitor mul

gător la secția ,,I. V. Miciurin" a 
G.A.S. Cărei. Anul trecut, am obținut 
de la fiecare vacă 3.254 de litri de lap
te. Tovarășii mei de muncă zic că da
torită în primul rind producției obți
nute de mine, secția a depășit 3.000 de 
litri de lapte pe cap de vacă.

Potrivit planului trebuia să mulg 
2.500 de litri de lapte, care să nu coste 
mai mult de 1,20 de lei per litru. Am 
produs, după cum ați văzut cu 754 de 
litri mai mult, iar prețul de cost — 
dacă-l mai reducem numai cu a patra 
parte dintr-un ban “ era exact de un 
leu.

Acum să spun cum lucrez. Munca 
mi se desfășoară in felul următor : la 
ora cinci curăț grajdul și duc bălegarul 
la platformă, după care spăl cu apă 
caldă ugerul și partea din urmă a vaci
lor. Dacă grajdul și vacile sînt curate 
ele mănlncă mai cu poftă.. Dimineața, 
la ora șase fix le hrănesc cu 20 de kg 
de porumb murat. In timp ce mănlncă, 
le masez ugerul, iar după aceea încep 
mulsul. Ordinea în care le mulg e tot
deauna aceeași. De ce procedez așa ? 
Am în îngrijire 12 vaci. Uneori se in- 
timplă să le am pe toate in laclație. 
Dacă aș mulge ultima, vaca pe care 
cu o zi înainte am muls-o prima, ar 
însemna că orariul de muls nu mai e 
practic respectat. Or obișnuită să fie 
mulsă la aceeași oră, vaca „sloboade" 
mai ușor laptele.

| După ce consumă nutrețul murat, 
vacile primesc concentrate in raport cu 
producția și greutatea corporală a fie
căreia. I-a ora opt are loc adăpatul. 
După adăpat vacile primesc furaje fi
broase. La ora 14, curăț din nou graj
dul și ieslea de resturile de furaje. 
Programul de seară se desfășoară ast
fel : furajare cu porumb siloz la ora 
16 și muls la ora 18. Și pentru mulsul 
de seară execut mai întîi masajul uge
rului.

Țin să subliniez că programul acesta 
este executat și de alți mulgători din 
gospodăria noastră. De ce obțin atunci 
mai mult lapte decît ei ? Pentru că 
ti respect cu mai multă strictețe și am 

buie la realizarea planului de îm 
bunătățiri funciare pe anul 1960 
care prevede executarea de lu
crări de îndiguiri și desecări pe 
o suprafață de 140.000 hectare și 
amenajarea pentru irigații a încă 
64.000 hectare. Printre aceste re
comandări se numără îmbunătă
țirea proiectării lucrărilor de în
diguiri, desecări și amenajări pen
tru irigații,' a executării, întreți
nerii și exploatării suprafețelor a- 
meliorate, dezvoltarea cercetări
lor în domeniul hidroameliorații- 
lor și colaborarea mai rodnică în
tre institutul de cercetări și de 
proiectări cu unitățile de produc
ție, pregătirea de cadre tehnice 
necesare efectuării lucrărilor și 
mai ales întreținerii și exploatării 
lucrărilor de îmbunătățiri fun
ciare.

(Agerpres)

timpul verii pășunatul pe tarlale, iar 
în perioada de stabulație furajarea in
tensivă cu furaje însilozate și mai 
ales cu porumb siloz. îngrijitorul mul
gător Wilhelm Schuster a reușit să 
obțină de la cele 13 vaci pe care le 
îngrijește o producție medie de 3.350 
de litri pe cap de vacă furajată.

grijă ca lucrările să fie cit mai bine 
făcute. i . , , ( .

In gospodăria 'noastră nu avem „in
dividualități". Vreau să spun cu alte 
cuvinte că n-avem, ca G.A.S, Grabaț, 
vaci vestite care să dea cinci, șase și 
chiar zece mii de litri de lapte intr-o 
perioadă de lactație.

Aceasta nu înseamnă însă că intr-un 
lot toate vacile produc la fel de mult. 
De pildă, eu am în Iot vaca Boitar care 
mi-a dat 4.664 de litri de lapte și vaca 
Madar de la care am muls 3.635 de li
tri. In perioadele de virf pe acestea 
le-am muls de 3—4 ori pe zi. In rest, 
ele au fost îngrijite potrivit orariului 
pe care l-am prezentat. Se înțelege in
să că cele două vaci au primit canti
tăți mai mari <(e concentrate.

Eu îmi propun ca in 1960 să obțin 
în medic 4.000 de litri de lupte pe cap 
de vacă furajată, E posibil acest lucru? 
Desigur. In 1959 vacile au fost îngrijite, 
furajate și mulse rațional nu numai în 
scopul obținerii de producții mari ime

DEZVOLTAREA CK5TWI ANIMALILOR
* 1959 BOVINE 10Ao/o

Vremea care s-a menținut favorabilă 
lucrărilor agricole a permis multor 
mecanizatori să continue executarea 
arăturilor și a desțelenirilor. In foto
grafie : tractoristul Filușcă Toader de 
la S.M.T. Șendreni, regiunea Galati, 
executînd lucrări de desțelenire pe 
terenurile gospodăriei colective „Par
tizanul Roșu" din comuna Indepen

dența, raionul Galați.

Rămîoerea în urmă 
să fie grabnic 

înlăturată
♦

In gospodăriile agricole de stat 
Zeicești' și Cătărrfarești din regiunea 
Suceava, lucrările de inventar încă 
n-au fost terminate. La data de 22. 
ianuarie se lucra încă la punerea de 
acord a obiectivelor de inventar exis
tente real cu cele existente scriptic.

Gospodăriile trebuie să ia măsuri 
urgente pentru încheierea inventarieri^ 
ca •să poată definitiva bilanțurile. 
Dacă în gospodăria Cătămărești au 
existat unele condiții obiective, în 
cea de la Zeicești rămînerea în urmă 
se datorește exclusiv lipsei de opera
tivitate a factorilor ce trebuiau să ia 
parte la inventariere.

In asemenea situații mai sînt și 
alte gospodării, ce de pildă, Burdu- 
jeni- Este deci necesar ca Trustul 
Gostat regional Suceava să impulsio
neze încheierea la timp a bilanțului 
(pînă. la data de 23 ianuarie nu se 
prezentase nici o gospodărie cu bilan
țul la Trust).

1

diate, ci și în scopul, creșterii produc
ției lor în anii următori.

In afară de această, gospodăria ne 
pune pentru 1960 la dispoziție furaje 
mai multe, de mai bună calitate și in 
sortimente mai variate. Apoi ele vor 
fi și mai ieftine. Așadar prețul de cost 
pe care l-am adus anul trecut la cca. un 
leu va cobori pe graficul său în drep
tul cifrelor S5 sau 90. Atiți bani ne 
va costa litrul de lapte.

Recitind rîndurile scrise de mine îmi 
dau seama că nu am reușit mare lucru. 
Mie, mulgător vechi de șase ani, mai 
ușor îmi este să mulg peste 3.200 de 
litri dc lapte decît să spun cum i-am 
muls. Oricum, o concluzie cred că tot 
se desprinde din ce-am scris : progra
mul respectat cu strictețe și îngrijirea 
făcută în permanență cu atenție aduc 
producții mari.

MATEI ISOLDOS 
mulgător la G.A.S. Cărei



In comunele și satele raio
nului Satu Mare, au fost pla
nificate 110 cercuri agrozooteh
nice și 27 cicluri de conferințe. 
Pentru munca de lector au fost 
mobilizate toate cadrele cu 
pregătire medie și superioară, 
ingineri, tehnicieni, medici ve
terinari care lucrează în raion, 
profesori de științele naturii. 
In comunele în care există și 
gospodărie colectivă și întovă
rășiri agricole s-a format cîte 
un singur cerc, la care predă 
un tehnician sau inginer și 
participă laolaltă colectiviști și 
întovărășiți.

Pentru a se asigura cercuri
lor o activitate interesantă, le
gată de nevoile producției, fie
care lector a stabilit tematica 
lecțiilor de comun acord cu 
consiliile de conducere ale uni
tăților cooperatiste, pentru ca 
astfel să fie cuprinse proble
mele mai importante necesare 
fiecărui cursant — colectivist 
sau întovărășit.

Față de cifrele 
pentru deschiderea 
învățămînt, astăzi 
faptul îmbucurător
nează 119 cercuri la care parti
cipă 2.213 colectiviști, 1.652 de 
întovărășiți iar la ciclurile de 
conferințe 2.478 de auditori.

Marea majoritate a cercuri
lor realizează planul de lecții 
planificat. La aceasta au con
tribuit efectiv o seamă de lec
tori și consilii de conducere 
care au dat importanța cuveni
tă ținerii cursurilor, calității 
lecțiilor. La cercurile agrozoo
tehnice de la G.A.C. Cucliul 
Mic (lector tehnicianul Bozola 
Iosif), de la G.A.C. Micula 
(tehn. Tăutu Ilie) de la 
Apa (lector ing. Deac 
ca și la cercurile de la 
Botiz, G.A.C. Lazuri, 
Vetis, lecțiile se țin cu

tu ~;

planificate 
anului de 
constatăm 

că, iuncțio-

t G.A.C. 
Lucia) 
G.A.C. 
G.A.C- 
regula

ritate înregistrîndu-se o frec- ft 
vență constantă. ft

La gospodăria colectivă din ț 
Păulești, medicul veterinar 
Zeicu Nicolae a ținut pînă de 
curînd un număr de 12 lecții. ft 
Pentru a exemplifica practic ft 
cele predate el folosește un lot ft 
de 5 vaci care sînt furajate și ft 
întreținute după toate regulile *' 
zootehnice, pentru a dovedi 
astfel marea rentabilitate a ra* 
murii creșterii vacilor.

Dar dacă am vorbit pînă « 
acum de lectorii și cercurile cu țj 
cele mai bune rezultate nu pu- • 
tem încheia fără a aminti și ft 
unele aspecte negative care se ft 
mai pot înttlni în desfășura- ft 
rea acestei activități. Inginerul ft 
Ruga Ion a fost însărcinat să 
conducă cercul de la G.A-C. « 
Homorodul de Jos, dar nu s-a 
prezentat niciodată în fața ft 
cursanților. Nici inginerii Mi- ft 
hai Francesc de la O.C.M., Mu- 
reșan Mircea și Suciu Tiberiu ft 
de la Agrosein, Cîrlan Sergiu 
de Ia Banca Agricolă nu s au 
prezentat la cercurile la care 
au fost numiți. De aceea, a tre- ft 
bult ca ei să fie înlocuiți fără ft 
a se putea însă recupera întîr- ft 
zierea cu care s-au deschis a- ‘ 
ce .e cercuri. ‘ț

Pentru a se remedia deficien- ft 
țele ce s-au mai constatat în ft 
desfășurarea învățămîntului a- ft 
grozootehnic de masă, corni- ft 
tetul executiv al sfatului popu- ft 
Iar raional a organizat în luna “ 
Ianuarie o ședință cu toți lec- 
torii din raion, în care s-au fă- ft 
cut cunoscute o seamă 
suri menite să ducă la 
nă lățirea simțitoare a 
activități, la ridicarea 
cercurilor agrozootehnice la 
nivelul celor fruntașe.

de mă- 
îmbu- 

acestei 
tuturor

M. SCHWARZKOPF 
corespondent

învățămîntul agrozootehnic 
în discuția comitetului 

executiv comunal
Comitetul executiv al statului popu- 

Iar comunal Ovidiu, regiunea Cons
tanța, se preocupă de felul cum se 
desfășoară învățămîntul agrozooteh- 
nic de masă. Recent,. într-o ședință 
de comitet executiv, a fost analizat 
învățămîntul agrozootehnic din gospo
dăriile agricole colective Ovidiu Și 
Cocoșu. Cu această ocazie au pre- 
zentat. informări tov. inginer Columb 
Armand de la gospodăria agricolă co
lectivă „Lampa lui Ilici" din Ovidiu 
și tov. Andrei Ion și Terzi Dan (me
dic veterinar) lectori la gospodăria a- 
gricolă colectivă „Ștefan Furtună" din 
Cocoșu.

Tov. ing. Columb Armand a arătat 
că la cele 2. cursuri pe care le condu
ce, agricol și zootehnic, are înscriși 59 
cursanți dintre membrii colectiviști. 
Tematica, repartizată pe cîte 12 lecții 
de fiecare curs, este legată de sarcini
le și specificul gospodăriei. Rezultate 
mai bune se înregistrează la cursul 
zootehnic întrucît cei înscriși sînt mai 
ușor de mobilizat și se dovedesc mai 
interesați în căpătarea de cunoștințe. 
S-au predat lecții ca: creșterea tauri
nelor și hrănirea lor, metodele de fura
jarea animalelor, irigarea culturilor de 
cîmp, agrotehnica plantelor de cîmp, 
cultura forțată a legumelor etc. In 
tematică s-au prevăzut și lecții care 
se vor preda practic. In predarea lecții
lor s-au făcut explicații la tablă, cal-

cule, comparații, procente și s-au a- 
daptat lecțiile la specificul gospodăriei.

La gospodăria agricolă colectivă 
„Ștefan Furtună" din satul Cocoșu 
(corn. Ovidiu) cursul agrotehnic este 
condus de tov. agronom Andrei Ion, iar 
cel zootehnic de tov. dr. veterinar Ter
zi Dan. Frecvența cursanților nu este 
totuși cea dorită. Cu toate că la cursul 
agrotehnic sînt cuprinși colectiviști ce 
lucrează majoritatea în incinta gospo
dăriei. participarea acestora este slabă.

Membrii comitetului executiv și alții 
au arătat la discuții că învățămîntul a- 
grozootehnic trebuie să se desfășoare 
în mai bune condiții. Consiliile de 
conducere ale gospodăriilor colective 
trebuie să se ocupe în mod activ de 
mobilizarea cursanților. Membrii co
mitetului executiv nu au fost de acord 
cu propunerea de a fi pontați cursan- 
ții, întrucît cei înscriși sini direct in
teresați în pregătirea lor profesională 
pentru obținerea de bune rezultate la 
locul respectiv de muncă. Lectorii, de 
«semenea, au datoria să reîntocmească 
panificarea lecțiilor, să nu amîne ți
ne-ța nici unei lecții. Conducerile gos- 
potSriilor colective trebuie să studieze 
posibilitatea stimulării cursanților care 
vor participa cu regularitate la cursuri 
și vor dovedi că și-au însușit cele pre
date.

G. TEODORESCU 
corespondent

Viitorii mecanici agricoli

An de an, școala de mecanici agricoli din Ciulnița, regiunea București, dă 
agriculturii cadre cu o tot mai bună pregătire tehnică. Aceasta este desigur 
și un merit al personalului didactic de aci, care șe străduiește sădea elevilor 
toate cunoștințele necesare. Priviți în fotografie pe tinăra ingineră Mirică 
Olimpia, explicind elevilor din anul I din ce este alcătuit motorașul de por

nire al unui tractor.
Foto: 6. DUMITRU

Prin contribuție voluntara
Tn adunările popu

lare ce s-au ținut în ur
mă cu două luni în sa. 
tele și comunele raio
nului Teleajen, cetățe
nii au hotărît ca în a- 
nul 1960 să se execute 
68 de lucrări de interes 
social — cultural și ob
ștesc. Printre lucrările 
ce se vor executa sînt: 
6 școli de 4 ani, o 
școală de 7 ani, 17 săli 
de clasă, 17 cămine cul

turale, 5 poduri și po
dețe, radiofiCarea a 3 
sate și alte 18 diverse 
lucrări.

Sînt comune ca r Bă
trâni, Slănic, Bălțești, 
satele Rotarea din co
muna Starchiojd și Chi- 
rițești din comuna Iz
voarele, care au termi
nat de încasat întreg 
debitul anului 1960, 
încă de Is 15 ianuarie
a.c.

Pină în prezent s au 
procurat de către co
mitetele executive ale 
sfaturilor populare ur. 
mătoarele materiale: 
cărămizi 50.000 buc, ci
ment 8 tone, cherestea 
20 rri.c., tablă 1.000 kg. 
și altele, ce vor fi folo
site la executarea lu
crărilor votate de adu
nările popuhre.

VAS1LE C. ENESCU 
corespondent

Din realizările 
brigăzilor de muncă 

patriotică
De curînd s-au înființat la stațiu

nea de mașini și tractoare din Tul- 
cea, două brigăzi de muncă patrio
tică, alcătuite din utemiști mecaniza
tori. Fiecare brigadă are cîte 24 de 
membri. Ei execută lucrări de repa
rații a tractoarelor și mașinilor agri
cole, curățenia atelierelor și a curții, 
precum și alte munci, în orele libere 
prin muncă voluntară. Pînă în pre
zent tinerii au executat peste 600 ore 
muncă voluntară.

In fruntea acestei acțiuni este ute- 
mistul Calistru Trifon. în brigada I-a 
fruntași sînt: Rențea Gheorghe, Gît- 
lan Gheorghe și alții. Din brigada 
a H-e utemiștii Lazăr Mihai, Comici 
Gheorghe și alții.

MARIOARA TUȚUIANU 
corespondent

In cîțiva ani de ac
tivitate, Centrul expe
rimental de îngrășă
minte bacteriene-Bă- 
neasa și-a dovedit pe 
deplin menirea. El a 
devenit un prețios spri
jin pentru producție. 
In fotografie : cercetă
torii Cornelia Georges
cu și Mircea Vintilă 
verif kind calitatea bac

teriilor tactice.
Foto: AGERPRES

JHieteuzi-leeție La eeteuL
aqxetehnie

In băncile scunde, ocupate pînă 
mai adineauri de copiii zburdal
nici ai satului, stau acum bărbafi 
și femei de diferite vîrste, aștep- 
tînd sosirea lectorului. Maria 
Gheorghe, deputată comunală și 
președintă a comisiei de femei pe 
comună, cercetează sala, nu ca su 
se încredințeze de prezenta celor 
24 de „colegi" (de aceștia este 
sigură cu sînt aici), dar cum băn
cile sînt pline pînă la reiuz e 
curioasă să vadă cine anume a 
mai venit să asculte lecția-

Astăzi, ca și în alte dăfi, mem
brii întovărășirii „8 Martie", din 
comuna Colanu, raionul Tîrgo- 
viște, vOr avea de aflat lucruri 
noi și folositoare. Din noiembrie, 
vin aici în fiecare miercuri ca să 
asculte lecfia, în afară de cei 25 
de cursanfi înscriși și alți (ărani 
muncitori, dornici să învețe noile 
metode de lucrare a pămîntului, 
de creștere a vitelor.

Este ora 5 fără două minute. 
Punctuală ca întotdeauna tinăra 
ingineră Necșulescu Steliana a 
intrat în sală saiutîndu-și zîm- 
bitoare „elevii". Zîrnbește desigur 
gîndului cu numărul „neînscrișr 
lor" crește săptămînă de săpj 
tămînă și simte, fără îndoială, 
că rezultatul acestei frumoase 
participări a sătenilor i se dato~ 
rește în parte prin felul atrăgător 
în care știe să-și expună lecțiile. 
Modestă cum e însă mi-a decla
rat că acesta este rezultatul spri
jinului pe care i-1 acordă la mobi
lizarea cursanților președintele 
sfatului popular și președinta co
misiei de femei.

— Subiectul lecției de astăzi — 
a început ea — este „Combaterea 
dăunătorilor la plantele de cul
tură". In sală s-a făcut liniște. 
Cursanții sînt numai ochi și 
urechi. Nu se aude decît duduitul 
focului din sobă și vocea ingine
rei care vorbește de pagubele 
mari pe care le provoacă „gînda- 
cul ghebos", „viermele sîrmu", 
mălura, tăciunele, rugina-.. Vor
bește domol și se străduiește să 
explice în cuvinte simple, pe în
țelesul „elevilor" ei, termenii ști-

ințifici. Din cînd în 
oprește întrebînd dacă este ceva 
neclar și numai atunci cînd este 
convinsă că și bătrîneii Gheorghe 
Alexandru și 
din fundul 
de-a-ntregul 
merge mai 
ascultă- Ascultă și notează cu 
sîrguință învățăminte pe care 
mîine le vor aplica pe lotul de
monstrativ, care*i vor ajuta mai 
apoi să obțină recolte din ce în 
ce mai bogate în cultura mare.

Inginera vorbește acum de mo
dul în care trebuie stîrpiți șoa
recii care pot distruge anual can- 
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tități enorme de cereale. Asupra 
caietelor cu scris stîngacj sur
prind frunți încruntate a atenție, 
sprincene ridicate a mirare. In 
banca întîi, cu mîna pîlnie la 
ureche, comunistul Gheorghe Ale
xandru în vîrstă de 70 de ani se 
străduiește să nu scape nici un 
cuvințel al tinerei inginere. Dar 
oare nu’l înșeală auzul ? Oare 
lectora a spus acum că un șoa
rece dă naștere anual Ia alți 900 
de șoareci și că fiecare din aceș
tia consumă 8 kg. de cereale 7 
Fluieratul scăpat spontan din 
gura unui flăcăiaș și murmurul 
produs în sală l~au convins pe 
mbș Gheorghe că aude încă des
tul de bine. Știa el, ca și ceilalți, 
că șoarecii sînt stricători dar nu 
bănuia că se înmulțesc în astfel 
de măsură, și mai ales nu știa 
cum pot fi stîrpiți.

— Eu sînt bătrin — mi-a spus 
la sfîrșitul lecției — și nu mai pot 
lucra. Dar vin aici că mre drag 
s-o ascult pe inginera „noastră". 
Și apoi ce aflu eu spun și altora. 
Despre arătură, semănat și gunoit 
știam cu toții, că doar sîntem plu
gari. Dar ce știam nu se potri
vește de fel cu ceea ce ne învață 
fetița asta pricepută, care vine de 
la secția agricolă din Tîrgoviște 
în fiecare săptămînă...

Ora de predare s-a sfîrșit- Ingi-

cînd se

Gheorghe Vedanu, 
sălii, au înfeles pe 
ceea ce a explicat 
departe. Și „elevii"

nera Steliana Necșulescu pune 
acum întrebări despre insectele 
care atacă griul, despre felul ru~ 
ginilor etc. Constantina Grădi
narii, ,,elevă" conștiincioasă răs
punde cu timiditate dar exact. La 
fel ca ea au răspuns și alții, iar 
inginera corectează și comple
tează răspunsurile.

A trecut un ceas și jumătate de 
la începerea lecției. Pe unul din 
perefii sălii se proiectează acum 
diafilmul, care completează lec
ția. Inginera citește rar textul, și 
dă unele explicații. In semiîntu
nericul sălii cursartfii . privesc 
atent imaginile ce se perindă pe 
ecranul improvizat și'și făuresc 
în gîhd proiecte despre felul cum 
vor munci de-acum înainte pe 
tarlalele întovărășirii, pentru ob
ținerea de recolte tot mai bogate.

MARIANA NICOLAU

Fruntași la contractări
In comuna Deleni. 

raionul Vaslui, un mare 
număr de țărani mun
citori au încheiat pîna 
acum cu statul 135 de 

1 contracte pentru preda
rea de animale în cursul 
anul 1960

Intre alte animale au 
fost contractați 80 ds

porci. 7 bovine. 30 de 
minzațî ț| 18 vitei. 
Printre fruntașii la con
tractări se află Buda- 
cea Mihai, Crăciun M. 
Gheorghe, Parpolea N. 
A. și Crăciun N. Gheor- 
ghe

De asemenea, un nu
măr de 182 de , țărani

muncitori au încheiat 
contracte cu D.C.A. pen
tru predarea a 1.016 kR 
de lină țurcană. In » 
ceasta acțiune s-au evi
dențiat achizitorii Ion 
Gopcea și Grigoraș 
Gheorghe.

V VASILIU
* corespondent

I-au convins veniturile obținute
Convinși de avanta

jele obținute anul trecut 
prin valorificarea a cit 
mai mari cantități de 
cereale și alte produse 

I membrii gospodăriei a- 
gricole colective „23 
August" din Satul Nou. 
raionul Medgidia, au

hotărît să contracteze 
în anul acesta 200 de 
tone de grîu, 150 da 
tone de porumb. 80 de 
tone de floarea-soarelui. 
precum și mari canti
tăți de sfeclă de zahăr.

In anul trecut, con
tractarea cerealelor cu

statul a contribuit sink 
țitor la creșterea venă 
tarilor bănești, ceea c* 
a permis ca gospodăria 
să acorde colectiviștilor 
cîte 10 lei la zi-rrruncă.

ȘT. CONSTANTIN 
corespondent

Au urmat exemplul întovărășirii din Crăiești
Unitățile agricole coo

peratiste din raionul 
Sărmaș, încheie nume
roase contracte cu fa
brica „Bernat Andrei" 
pentru cultura sfeclei 
de zahăr

Astfel.de curînd, înto
vărășirea agricolă „Via-

tă Nouă" din comuna 
Crăiești a încheiat con
tract cu statul pentru a 
cultiva anul acesta 95 
de hectare cu sfeclă de 
zahăr. întovărășirea s-a 
angajat să obțină 
30.000 de kg. de 
de zahăr la ha

peste 
sfeclă

Exemplul acestei în- 
tovărășiri a fost urmat 

de către întovărășiri- 
agricole din Milășel 
Nima Milășelului.

Și 
le
Și

IOAN GOREA
corespondent

Mai
Membrii gospodăriei 

colective 
Lenin" i 
leanu, raionul 
au hotărît în 
timei adunări

i „Drumul lui 
din satul Măr- 

Adamclisi 
cadrul ul- 

generale

Vom vinde
Gospodăria 

colectivă 
din comuna 
raionul Fetești, a con
tractat ■ cu statul ca și 
în anii trecuți întreaga 
cantitate de lină pe care 
o va obține.

I La predarea celor 5445 
de kg de lină contrac-

I tate, gospodăria va în

agricolă 
„Progresul" 

Făcăeni,

mult ca în 1959
să încheie contracte spo
rite față de anul 1959, 
Gospodăria lor va li
vra statului următoarele 
cantități de produse din 
recolta acestui an: grîu 
și secară 132.000 de kg,

porumb 110.000 de kg, 
floarea-soarelui 106 000 
de kg, orz 8.000 de kg 
și fasole 6.000 de kg.

GUIȚA GH. ION
corespondent

statului 5-6 mii kg. lînă
casa suma de 206.912 
lei.

Gospodăria agricolă 
colectivă „Drumul l|>i 
Lenin" din comuna Vin
derii, raionul Fetești, a 
contractat cu întreprin
derea de stat D.C.A. 
cantitatea de 6.250 de 
kg de lină, pentru care

va încasa, la predarea 
ei. 250.000 de lei.

Membrii ambelor gos
podării 
ca oile 
Sfrijite 
dobîndi 
mare de lină decît cea 
contractată.

F. CONSTANTIN 
corespondent

au luat măsuri 
să fie bine îrt- 
pentru a putea 
o cantitate mat

0 consfătuire de producție 
cu rezultate imediate

Gospodăria agricolă _ de stat 
Țintești, raionul Buzău, nu se 
poate lăuda cu rezultatele pe care 
le a obținut în 1959 la producția 
de lapte pe cap de vacă furajată. 
De asemenea, nici cu prețul de 
cost, la care a fost produs litrul 
de lapte- Cu ocazia încheierii 
bilanțului pe anul trecut a reieșit 
că în loc de 2.800 de litri de lapte 
planificați pentru a se mulge în 
medie de la fiecare din cele 118 
vaci furajate, s au muls numai 
2-400 de litri, iar un litru de lapte 
a costat 1,55 lei în loc de 1,09 lei- 
Cauzele care au dus la rezultate 
nemulțumitoare au fost scoase în 
evidență recent, cu prilejul prelu
crării planului de producție pe

1960 cu muncitorii care lucrează 
în sectorul taurin. Mulți mulgă 
tori-îngrijitori au dezvăluit greu
tățile care au dus la producții 
mici și costuri de producție ridi
cate și au venit cu propuneri și 
angajamente care, traduse în 
viață, vor face din sectorul taurin 
un sector fruntaș. In constătuirea 
de producție, organizată de grupa 
sindicală, îngrijitorul fruntaș Con-

IDin munca sindicală 
în unitățile agricole

la gospodăria colectivă Pecineaga-Conitanța

Se dezvoltă sectorul
în iarna anului 1957 cînd am vizitat 

pentru prima dată gospodărie colectivă 
din Pecineaga, regiunea Constanța, 
am cunoscut pe tovarășii Vlăduț 1. și 
Stanică V. primul, președintele, iar cel 
de-al doilea brigadierul zootehnic al 
gospodăriei; de la, ei am aflat multe 
lucruri interesante despre primele rea
lizări privitoare la dezvoltarea și în
tărirea gospodăriei, despre preocupă
rile de viitor ale colectiviștilor.

E drept, cele mai însemnate rezul
tate fuseseră obținute atunci din sec
torul vegetal. Unele rezultate bune, nu 
însă pe măsura posibilităților lor — 
se înregistraseră și în sectorul zooteh
nic. Pe atunoi, gospodăria colectivă 
poseda ca animale proprietate ob
ștească, vreo 140 de bovine, 200 por
cine, peste 1000 ovine, 500 găini și un 
număr foarte mare de cai. Raportată 
la suprafața de teren a gospodăriei, 
(peste 4.000 ha.) densitatea animalelor 
de producție, proprietate obștească 
era deci foarte mică. Nici producțiile 
realiaate de la fermele de animale nu 
erau mulțumitoare. Cit privește con
strucțiile zootehnice, gos[odă,ri,a dis
punea de numai 3 grajduri pentru ani
malele de muncă, 
vacile cu lapte, o hală 
și o maternitate pentru

★
Acum cîtăva vreme 

din nou cu colectiviștii din Pecineaga. 
Am zăbovit mai mult în sectorul zoo
tehnic unde tov. Vlăduț, președintele 
gospodăriei și inginerul zootehnist, 
tov. Cornel Dănilă, mi-au vorbit cu 
justificată mînidrie despre rezultatele 
obținute de harnicii colectiviști în 
numai doi ani.

In această scurtă -perioadă de timp, 
gospodăria colectivă a realizat pe lingă 
sporirea numerică a efectivelor de ani
male și ridicarea simțitoare a pro
ductivității lor. Bunăoară, numărul bo
vinelor a crescut la 440 capete dintre 
care 140 vaci cu lapte. Producția medie 
pe cap de vacă furajată a crescut de la 
circa 950-1000 litri, cît era în 1957, la 
1800 litri în anul trecut, datorită în 
mare măsură folosirii intensive a po
rumbului însilozat în hrana anima, 
lelor. Față de anul 1958, colectiviștii 
au însilozat in anul trecut de 3 ori 
mai multe furaje. Ca urmare, gospo
dăria a contractat cu statul în anul 
trecut peste 10 vagoane de lapte de

1 grajd pentru 
pentru păsări 
scroafe

vacă. De asemenea, numărul porcilor 
s-a mărit în această perioadă cu încă 
600 capete, matca de scroafe fătătoare 
ajungînd la 78 capete. Prinlr-o bună 
hrănire, îngrijire și selecție riguros 
aplicată, s-a reușit să se obțină anul 
trecut de la fiecare scroafă, în medie, 
cîte 15 purcei înțărcați.

Colectiviștii din Pecineaga au dat 
atenție și înigrășărir porcilor cu nutre
țuri ieftine, in cursul anului de exem
plu, gospodăria a vindut statului 245 
porci grași în greutate de 120-130 kg. 
fiecare.

In cei doi ani s-a dezvoltat mult și 
sectorul avicol. Anul trecut, bunăoară, 
colectiviștii au crescut peste 3.500 
găini și 1000 gîște și au vindut 800 
găini și 700 gîște îndopate, adică în 
total circa 5 tone carne de pasăre.

Turma de ovine numără astăzi 2.730 
capete, din care 1.956 oi mame. Pa
ralel cu mărirea efectivului colectivi
știi s-au preocupat și de îmbunătățirea 
calității lui. Ca urmare ei, au obținut 
anul trecut, în medie, pe cap de ami- 
fnal, cîte 2,550 .....................
kg în 1957.

In afară de 
obținuți cîte 41 litri lapte pe cap de 
oaie, fapt ce a permis gospodăriei să 
livreze anul trecut statului aproape 2 
vagoane de fapte de oaie.

In vederea îmbunătățirii rapide a 
ovinelor și în scopul sporirii produc
ției de lină de calitate, in toamna a- 
nului trecut în gospodărie s-a făcut 
îmsătnînițarea' artificială a tuturor oilor 
mame cu spermă luată de la berbecii 
recardiști din turma de Merinos a sta
țiunii experimentale zootehnice Palas. 
Fără îndoială că această lucrare deo
sebit de înseninată își va arăta roa
dele în producția sporită de lînă pe 
care o vor obține colectiviștii de la oi 
în anii următori.

Fără îndoială că la dobîndirea a- 
cestor' frumoase rezultate o contribu
ție de seamă au adus-o colectiviștii 
fruntași ca mulgătorul Zota Ion, în
grijitorul de porci Dobre Dumitru, în
grijitoarea de păsări Elena Bunea, cio
banul Maxut Abdulah și alții. Dragos
tea și priceperea lor în muncă, spri
jinul puternic acordat de consiliul de 
conducere și de inginerii gospodăriei 
sectorului zootehnic, constituie cheză-

kg lină față de 1,900

aceasta, au mai fost

zootehnic
șia obținerii unor succese și mai în
semnate în dezvoltarea creșterii ani
malelor

DIN ZOOTEHNIE. 1.000.000 LEI 
VENIT BĂNESC

Realizările dobîndite anul trecut de 
către colectiviștii din Pecineaga in 
sectorul zootehnic au avut ca urmare 
sporirea însemnată a veniturilor bă
nești. Numai din vînzarea produselor 
de origine animală colectiviștii au în
casat in 
fața de numai 495 000 lei realizați 
în 1958. " ' ‘ ’ ' . ’ '
in prezent la circa 3 milioane lei. In 
cursul celor doi ani au fost ridicate 
numeroase construcții. In prezent gos
podăria are 4 grajduri pentru animale 
de muncă, 2 grajduri pentru vaci, 4 
saivane pentru oi, 9 hale pentru pă
sări, 2 maternități pentru scroafe și o 
îrugrășătorie pentru porci. De aseme
nea au mai fost construite în> acest 
timp o magazie de cereale cu o capa
citate de 70 vagoane, un bazin de apă 
și o moară cu ciocane. Gospodăria dis
pune în prezent și de 5 autocamioane. 
Pentru ușurarea muncii în fermele de 
animale, in cursul anului trecut au 
fost electrificate toate adăposturile 
pentru animale.

O dată cu întocmirea planului de 
producție pe acest an, colectiviștii au 
analizat temeinic posibilitățile de dez
voltare a șeptelului în cadrul gospo
dăriei. Ei și-au propus să extindă în 
cursul anului acesta cu mult supra
fața cultivată cu porumb pentru siloz 
și să dubleze numărul de vaci cu lap
te. Totodată ei au hotărît să crească 
circa 20.000 păsări, să îngrașe și să 
vîndă statului peste 300 de porci. Fo
losind in timpul iernii Intensiv poruin- 
bul însilozat in hrana vacilor de lapte 
și organizind conveierul verde pentru 
perioada de pășunat. colectiviștii din 
Pecineaga intenționează să obțină în 
acest an peste 2.200 litri lapte pe cap 
de vacă. In felul acesta ei vor putea 
să vindă statului cantități sporite de 
lapte, carne și alte produse de origine 
animală și să realizeze astfel veni-

anul trecut I milion lei.

Fondul <le bază se ridică

animală și sa realizeze astfel 
turi bănești cit mai însemnate.

Ing. V. TEMIȘAN 
de |a

Institutul agronomic „N. Bălcescu’’
București

stantin Negoiță, care în 1959 a 
muls în medie cîte 3.000 de litri 
de lapte de la vacile pe care Ie 
are în primire, a spus printre al
tele :

— Dacă anul trecut producția 
medie de lapte a fost sub plan, 
iar prețul de cost peste cel pla
nificat, lipsa nu i numai a noas
tră, a îngrijitorilor. O mare vină 
aparține conducerii sectorului 
zootehnic care nu s-a îngrijit de 
buna organizare a pășunatului și 
n-a asigurat concentratele în can
tități suficiente. Totodată, condu
cerea sectorului a operat dese 
descompuneri ale loturilor de 
vaci fapt ce a făcut să nu existe 
continuitate în munca mulgători
lor. Aproape nici o vacă nu a fost 
îngrijită de același mulgător o 
întreaga perioadă de lactație.

Au luat cuvîntul la consfătui
rea de producție și alți îngrijitori 
care au arătat că s-a făcut risipă 
de furaje, iar fluctuația muncito
rilor a fost mai mare ca în orice 
alt sector de producție din gospo
dărie. Mulți au lucrat ca mulgă 
tori doar cîteva zile.

Ingrijitorii-mulgători care au 
participat la consfătuirea de pro 
ducție nu s-au mărginit doar să 
arate lipsurile conducerii față de 
sectorul taurin. Ei sau ocupat, pe 
larg, cu ascuțit spirit autocritic și 
de lipsurile proprii. Mulgătorul 
Ion Rotaru a spus :

— Eu am muls anul trecut mai

puțin lapte decît aveam planifi
cat. Ar fi insă nedrept dacă aș 
spune că pentru neîndeplinirea 
planului se face vinovată numai 
conducerea sectorului zootehnic 
și a gospodăriei. Pentru nereali- 
zarea planului vina îmi aparține 
și mie, fiindcă nu totdeauna am 
respectat întrutotul sfaturile pri
mite de la brigadier 
procedat 
fruntașul 
arat.ă că 
acest an 
de lapte pe cap de vacă furajată. 
Apoi dacă la producția medie de 
2.800 litri de lapte ni s a planifi
cat anul trecut 1,09 lei preț de 
cost per litru înseamnă că la o 
producție de peste 3.000 litri noi 
putem reduce prețul de cost sub 
un leu. Spun aceasta gîndindu mă 
că și sectorul vegetal va produce 
furajele ceva mai ieftin ca în 
1959. In ce mă privește eu mă an
gajez în fața tovarășilor mei de 
muncă să obțin minimum 3.000 
de litri de lapte de la fiecare vacă 
furajată pe care o am in îngri
jire.

Angajamentul lui Ion Rotaru a 
fost urmat de toți mulgătorii pre; 
zenți la consfătuirea de producție. 
Angajamentele mulgătorilor au o' 
bligat conducerea gospodăriei 
să-și ia sarcina de a creea condi
țiile necesare obținerii a cel puțin 
3.000 de litri de lapte pe cap de 
vacă. Conducerea gospodăriei și 
comitetul sindical și-au însușit 
propunerile făcute în consfătuirea 
de producție și au trecut deja la 
înfăptuirea lor. Mulgătorii au fost 
permanentizați Cu ei s a format 
un cerc profesional unde se discu
tă problemele specifice muncii 
lor, unde mulgătorii își însușesc 
metodele zootehnice cele mai noi. 
Pășunatul, producerea și procura
rea de furaje concentrate vor fi 
temeinic organizate, iar loturile 
stabilite imediat după consfătui- 
tea de producție vor rămîne în 
componența actuală tot timpul a- 
nului-

așa cum a 
Constantin Negoiță, 

nostru- Exemplul lui ne 
noi putem obține în 
cel puțin 3 000 de litri

GH BACIU

—

Pe urmele materialelor publicate
In ziarul „Agricultura Nouă" nr. 

596 din 12 ianuarie I960, a «părut ar 
ticolul : „Mai multă atenție folosirii 
îngrășămintelor naturale", în care se 
arăta că unele gospodării colective din 
raionul Arad, ca cele din comunele 
Mindruloc, Mișca, Ciric și Curtici și 
întovărășirile «gricole din Curtici și 
altele nu manifestă suficientă preocu
pare pentru folosirea gunoiului 
grajd la fertilizarea solului.

In răspunsul trimis redacției, 
ția agricolă a sfșîtihr popular «I ra
ionului Arad ne anunță că au fost 
luate măsurile necesare pentru înlă 
furarea deficiențelor semnalate. Pro 
bleme a fost dișoutată în cadrul 
unei* .ședințe cu toți inginerii și pre
ședinții gospodăriilor colective citate 
în articolul respectiv.

de

see-

de 
unui 

nr. 
pri-

îf>

„Trehuie intensificat stropitul 
iarnă la pomi" acesta este titlul 
articol apărut în ziarul nostru 
590, în care se arăta că acțiunea 
vind stropitul de iarnă la pomi
raionul Teleajen este rămasă tn urmă, 
.'rincipalii vinovat! pentru aceasta 
fiind cei 3 ingineri de le centrele de. 
protecție a plantelor din Băltești, 
Slănic și Rîncezi.

Răspunzîndu-ne, secția agricolă a 
raionului Teleajen, arată că cele sem
nalate sînt juste. și că in urma arti
colului apărut s-eu luat energice mă
suri pentru îndreptarea situației Mo- 
bilizînd pe specialiștii din raion și 
punînd îrt stare de funcțiune întreaga 
aparatură de stropire a pomilor, pînă 
în prezent s-a reușit ca planul pri
vind această acțiune să fie realizat 
în proporție de 100 la sută-

Astfel.de
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Pentru 6.000.000 tone 
de nutrețuri însilozate
Unul din mijloa

cele importante care 
duc la sporirea ra
pidă a producției și 
productivității ani
malelor îl constituie 
folosirea pe scară 
largă in hrana vite
lor a porumbului siloz. Dînd impor
tanța cuvenită acestei valoroase cul
turi furajere, numeroase gospodării a- 
gricole de stat și colective' au obținut 
in ultimii ani rezultate pozitive, atît 
in acțiunea de însilozare a nutrețuri
lor, cît și în sporirea producției ani
male. Bunăoară, prin buna îngrijire, 
aplicarea selecției și folosirea intensi
vă a porumbului murat în hrana va
cilor, colectiviștii din comunele Șem- 
lac, regiunea Timișoara și Bod, re
giunea Stalin, au obținut la sfîrșitul 
anului trecut cîte 3.020 litri și respec
tiv 3.000 litri lapte de la fiecare vacă 
furajată. Rezultate tot atît de bune 
au fost înregistrate și în unele gospo
dării de stat ca de pildă: Andrășești 
și Popești.Leordeni, regiunea Bucu
rești, unde s-a realizat în anul tre
cut o producție medie de 3.800 litri 
și respectiv 4.386 litri lapte pe cap 
de vacă furajată.

Convingîndu-se de rezultatele obți
nute în anii trecuți, numeroase gospo
dării colective din regiunile Galați, 
Constanța, Craiova și altele au însi
lozat în 1959 înseninate cantități de 
furaje. Pot fi date ca exemplu gos
podăria colectivă „Drum Nou“ din 
comuna Movila Miresii, regiunea Ga
lați, care a însilozat cîte 15 tone de 
nutreț pe cap de vacă, gospodăria a- 
grîcolă colectivă din Topraisar, re
giunea Constanța și cea din Dăbuieni. 
regiunea Craiova, unde au fost însi
lozate cîte 6.500 tone și respectiv 5.500 
tone furaje.

Față de 1958, în anul trecut au fost 
însilozate. pe întreaga țară, de aproa
pe 2 ori mai multe furaje, adică o can
titate de 3.045.000 tone.

Cu toate aceste realizări, cantități
le de porumb însilozate sînt încă ne
satisfăcătoare. Aceasta datorită pe de 
o parte suprafețelor restrînse cultiva
te cu porumb siloz, iar pe de altă par
te, producției scăzute la ha, ca urmare 
a aplicării unei agrotehnici necores
punzătoare. O asemenea stare de lu
cruri s-a întîlnit în anii trecuți mai 
ales în unele gospodării de stat din 
regiunile București, Stalin și Timișoa
ra unde semănatul porumbului pentru 
siloz a fost făcut tirziu, cu sămință 
necorespunzătoare și pe terenuri mai 
slab pregătite.

Subliniind importanța culturii po
rumbului pentru siloz, tovarășul Gh. 
Ghcorghiu-Dej în expunerea făcută la 
plenara C.C al P.M.R. din 3—5 de
cembrie 1959, a arătat 'că „pchlinbul 
însilozat trebuie să constituie furajul 
de bază pentru creșterea și îngrășarea 
animalelor și îndeosebi pentru spori, 
rea producției de lapte". Plenara ara
tă că pentru sporirea simțitoare a 
producției animale trebuie să ajungem 
in scurt timp la o substanțială mărire 
a suprafețelor cultivate cu porumb si
loz, cultură care reprezintă o rezervă 
importantă pentru mărirea producției 
animale în țara noastră.

Pentru traducerea in viață a aces. 
tei importante sarcini, Ministerul A- 
griculturii a stabilit să se extindă în 
acest an suprafețele cu porumb pen
tru siloz la circa 250.000 de ha și să 
se însilozeze o cantitate de 6 milioane 
tone furaje. In anul 1960 trebuie să se 
asigure cel puțin cîte 10 tone de nu
treț murat pe cap de vacă furajată, 
atît în gospodăriile de stat, cît și în 
gospodăriile colective. Pentru 
ta, comitetele executive 
populare, tehnicienii și 
gronomi și zootehniști, 
gospodăriilor de stat și
buie să ia din timp măsuri concrete 
în vederea stabilirii suprafețelor ce 
vor fl însămințate cu porumb pentru 
siloz în acest an, în așa fel incit în 
fiecare gospodărie să se asigure can
titatea de nutreț însilozat pentru în. 
treg efectivul de animale planificat a 
fi realizat la sfîrșitul anului. In sco
pul obținerii unei producții sporite de 
porumb pentru siloz la unitatea de 
suprafață, este necesar să se dea o 
atenție deosebită respectării agroteh
nicii porumbului pentru siloz care 
trebuie să se deosebească de cea 
porumbului pentru boabe, decit 
ceea ce privește recoltarea.

O dată cu alegerea terenurilor tre
buie stabilite și suprafețele de porumb

Ing. I. FODOR 
director general 

în Ministerul Agriculturii

pentru siloz care 
pot fi irigate in a- 
cest an în gospodă
rii. Folosind iriga
rea porumbului de 
siloz, gospodăria de 
stat „Dunărea" din 
regiunea Galați a 

trecut de pe lotul de- 
140.000 kg porumb si- 

celor

DE PATRU ORI MAI MULT ir

aceas- 
ale sfaturilor 
inginerii a- 

conducerile 
colective tre-

nu
a

în

obținut în anul 
monstrativ cite 
loz la ha. Pe lingă alegerea 
mai potrivite terenuri și pregătirea co
respunzătoare a acestora, o grijă de 
seamă trebuie dată fertilizării solu
lui. îndeosebi cu gunoi de grajd. Pe 
cele 183 de ha. stabilite a fi însămîn- 
țate cu porumb pentru siloz în acest 
an, care au fost arate adine la 32-33 
cm., lucrătorii gospodăriei de stat An. 
drășești, din regiunea București, au 
administrat cîte 20 tone de gunoi de 
grajd și 60 kg superfosfat la ha. Prin 
aplicarea acestor îngrășăminte și a 
celorlalte lucrări, gospodăria de stat 
Andrășești va putea realiza în acest 
an, fără îndoială, o producție medie 
de cel puțin 50.000 kg. porumb siloz 
la ha.

Transportul și folosirea îngrășămin
telor organice — o dată cu arătura — 
pe suprafețele destinate insămințării 
porumbului de siloz trebuie să. consti
tuie in aceste zile de iarnă o adevăra
tă campanie pentru toți 
gospodăriile de stat, 
muncitori, pentru toate 
ce din agricultură.

Alegerea serriințci, 
lor la laboratoarele 
semințelor trebuie să 
în atenția fiecărei unități agricole. In 
vederea obținerii unor sporuri de re
coltă cît mai însemnate la ha este bine 
ca sămînfa aleasă să fie din soiuri ra- 
ionate sau de .preferință de hibrizi. 
In acest scop este necesar ca ingine
rii și tehnicienii agronomi să analize, 
ze care dintre hibrizii dubli dau în 
condițiile locale cele mai mari produc
ții. Aceasta pentru a stabili care din
tre hibrizii respectivi e bine să fie în- 
sămînțați în gospodăriile colective și 
de stat.

Cît privește însămînțarea porumbu
lui pentru siloz, aceasta trebuie făcu
tă în epoca optimă a porumbului pen
tru boabe. In scopul, obținerii unei 
mase vegetative sporite la ha, mare 
atenție trebuie dată și respectării den
sității plantelor |a ha. Aceasta variază 
in funcție de zone, astfel: in zona de 
stepă : 30.000 de plante la ha; în zona 
de vest a țării: 33-35.000 de plante la 
ha, iar in zona din nordul Moldovei 
și centrul țării o densitate de 40-50,000 
de plante la ha.

Momentul cef mai potrivit pentru 
recoltarea porumbului de siloz este în 
faza de coacere lapte-ceară. cînd a- 
cestă conține cea mai mare cantitate 
de unități nutritive. Pentru a nu se 
scăpa această perioadă optimă de re
coltare — care după cum se știe este 
foarte scurtă — este bine să se însă-, 
mințeze cîte 1-3 soiuri de hibrizi cu 
perioadă de vegetație diferite. Se poa
te proceda si în felul următor: același 
soi sau același hibrid să se insămîn. 
țeze la epoci diferite, distanța de la 
o epocă la alta fiind în medie de 7-10 
zile. In vederea îmbogățirii porumbu
lui pentru siloz cu substanțe nutritive 
este recomandabil ca acesta să fie 
însămînțat în amestec cu alte furaje 
bogate în proteine (soia, mazăre și 
floarea-soarelui). Pentru a asigura o 
fermentație bună porumbului însilozat, 
gospodăriile colective trebuie îndruma, 
te să-și comande din timp dozele ne
cesare de lactobacterin de la centrul 
experimentai de îngrășăminte bacterie
ne de la Băneasa.

In zilele bune din această iarnă, pa. 
ralel cu celelalte lucrări, colectiviștii 
și lucrătorii din gospodăriile de stat 
pot și trebuie să asigure spațiul ne
cesar de însilozare pentru acest an 
așa cum procedează bunăoară, harni
cii colectiviști din raionul Gura Jiului, 
regiunea Craiova.

Pentru traducerea în fapt a sarcini, 
lor trasate de plenara C.C. al P.M.R. 
din 3-5 decembrie 1959. comitetele exe
cutive ale sfaturilor populare și specia
liștii din agricultură au datoria să 
studieze cu atenție condițiile și posi
bilitățile fiecărei unități in parte, să 
mobilizeze masele de lucrători din 
gospodăriile de stat și pe colectiviști 
pentru a însămînța în acest an supra
fețe sporite de porumb pentru siloz, 
garanția sigură a creșterii producției 
de lapte și carne.

lucrătorii din 
pentru țăranii 
cadrele tehni.

trimiterea probe- 
pentru controlul 
fie de asemenea

După consfătuirea de lș Con
stanța, membrii gospodăriei au 
prins a și da seama de marea în
semnătate pe care o are furajul 
însilozat în mărirea producției și 
productivității animalelor. în anul 
1958, bunăoară, am însilozat doar 
125 de tone de furaje. Rezultatele 
obținute prin folosirea acestui nu
treț în hrana vacilor de lapte 
{producția de lapte s-a menținut 
pe timpul iernii ca și in vară) ne_a 
făcut ca în anul 1959 să luăm mă
suri pentru a spori cu mult canti
tatea de nutreț murat. Una dintre 
aceste măsuri a fost cultivarea cu 
porumb pentru siloz a unei supra
fețe de 14 hectare. Pentru a ob
ține o producție buna la această 
cultură, am ales terenuri dintre 
cele mai bune, pe care le-am pre
gătit din vreme, și așa cum cere 
agrotehnica. Semănatul Fam exe
cutat cu mașina. Am folosit să- 
mînța din soi local. O mare aten
ție am dat lucrărilor de întreți
nere a culturii, executînd în pe
rioada de vegetație 3 prașile, din 
care două manuale și una meca
nică-

Strădania noastră n_a fost în 
zadar. Cu toate că timpul a fost 
secetos, porumbul semănat la vre
me, într-un teren bine pregătit și 
îngrijit cum se cuvine, s a dezvol
tat. în condiții foarte bune. Mufți 
dintre colectiviști, văzînd cît de 
frumoasă este cultura de porumb 
pentru siloz au cerut să o oprim 
pentru boabe, spunînd că ,,e păcat 
să băgăm in pămînt așa mîndrețe 
de porumb". In privința aceasta 
am avut discuții foarte multe- 
Pînă la urmă porumbul a fost 
folosit. în scopul pentru care fu
sese semănat. Recoltatul s-a fă
cut normal, în momentul cînd po
rumbul ajunsese în faza de lapte- 
ceară ; tot atunci am executat to- 
carea și însilozarea lui în gropi 
săpate în pămînt. Producfia de 
masă verde obținută de pe fiecare 
hectar ă fost de peste 40.000 kg.

în afară de cele 14 hectare cul
tivate cu porumb pentru siloz în 
cultură pură, în anul trecut noi 
am mai semănat pe 10 ha. porumb, 
destinat de asemenea insilozării, 
printre plantațiile de pomi. In to' 
tal, în anul trecut gospodăria noa
stră a însilozat 800 tone de po’ 
rumb și 200 tone de frunze și co

tlete de sfeclă- în prezent folosim

furaje însilozate atît în hrana va 
cilor de lapte, a animalelor de 
muncă, a tineretului taurin și a 
ovinelor. Și, trebuie spus că ani
malele îl mănîncă cu foarte mare 
plăcere, aceasta contribuind atît 
la menținerea unei bune stări 
de întreținere a vitelor, cît și 
la sporirea producțiilor lor. 
Așa stînd lucrurile, nu e de 
mirare că azi nu mai există 
colectivist în gospodăria noastră 
care să nu fie pe deplin convins 
de marea importanță a nutrețului 
însilozat, și îndeosebi a porumbu
lui. Mărturie stă faptul că în adu 
narea generală pentru aprobarea 
planului de producție, ținută la 
sfîrșitul lunii ianuarie, colectiviști 
ca Tudor Ichim, Maier Gheorghe, 
Cazacu Dumitru si mulți alții au 
propus ca în anul acesta să cul
tivăm 60 de hectare cu porumb 
pentru siloz, și nu numai 40 ha cît 
se prevăzuse în proiectul de plan. 
Avînd în vedere că în anul ace
sta vom extinde cu mult sectorul 
zootehnic (numărul Vacilor, oilor 
și scroafelor fătătoare se va dubla), 
adunarea generală și a însușit în- 
trutotul această propunere. Așa 
câ în anul acesta, gospodăria noa
stră colectivă va cultiva în cultw 
râ pură 60 de ha cu porumb siloz, 
adică de peste patru ori mai mult 
decit în anul trecut, suprafață de 
pe care ne'am propus să obținem 
cîte 50.000 kg de masă verde la 
ha. Pentru a obține această pro-

mergătoare dintre cele mai bune. 
De asemenea, pentru mărirea pro 
ducției în acest an vom folosi să- 
mînță dublu hibridă. Lucrările a- 
grotehnice aplicate culturii po
rumbului pentru siloz nu se vor 
deosebi de cele pe care le vom fo
losi la porumbul pentru boabe, de- 
cît numai în ceea ce privește re
coltarea.

Nu încape îndoială ca extinzînd 
cultura porumbului pentru siloz — 
paralel cu mărirea efectivului de 
animale — vom contribui într-o 
măsură și mai mare la aprovizio 
narea populației cu produse de o- 
rigine animala, vom spori simțitor 
veniturile gospodăriei și ale mem
brilor săi, într-un cuvînt, vom tra
duce în fapt sarcinile puse în fața 
noastră de plenara C.C. al PMR. 
din decembrie 1959.

N1COLAE MICȘAN 
președintele gospodăriei agricole 
colective „Olga Bancie" din comum 

Coșereni, raionul Urziceni

L

• Colectiviștii și întovărășiții din 
cuprinsul raionului Huși, au tio- 
tărit să mărească in acest an su
prafața cultivată cu porumb siloz 
de aproape trei ori în comparație 
cu cea din anul trecut. In primăva
ra aceasta, în raionul Huși se vor 
cultiva peste 1.000 de hectare cu 
porumb pentru siloz, față de numai 
335 ha cîte au fost în anul trecut. 
Cele mai mari suprafețe vor fi cul
tivate în gospodăriile agricole co
lective din Tîrzii, Duda, Lunca Ba
nului, Oțetoaia, Tăbălăești, Novaci 
șl altele.

• In 1959, gospodăriile de stat din cadrul Trustului regional gostat Pi
tești, ay cultivat cu porumb pentru siloz o suprafață de 1.100 hectare, In 
anul acesta, suprafața pe care o va ocupa această valoroasă cultură vș ti de 
2.524 ha. In ce privește sarcina de însilozare 
gostat Pitești, aceasta este in 1960 cu 22.000 de 
trecut.

a gospodăriilor din Trustul 
tone mai mare decit în anuț

din regiunea Craiova -au în
_ __ _________ _____  _______________ scopul realizării și depășirii 

acestei sarcini, gospodăriile vor cultiva cu porumb pentru siloz o suprafață 
5.000 ha din care 250 de ha în sistem irigat.

• Pentru ®nul acesta, gospodăriile de stat 
plan să însilozeze 148.000 de tone de furaje. în

de

• In anul acesta, gospodăria agricolă de stat Caracal, regiunea Craiova, 
cultiva, pentru prima oară, o suprafață de 50 de hectare cu porumb silog 
sistem irigat. Pe această suprafață muncitorii gospodăriei își propun să

va
în ,____ ___ - ...________ - ■■■ ___
recolteze cel puțin 50.000 kg de masă verde la hectar.

• Față de numai 135 de hectare cultivate îm anul trecut cu porumb silo?, 
in acest an gospodăria de stat Segarcea, regiunea Craiova, va îțisărnînita cu 
această plantă 270 de ha. Producția medie la ha va fi în anul acesta, așa 
după cum prevede planul de cel puțin 30.000 kg la ha.

• O producție medie de 45.000 kg masă verde de porumb siloz, recoltat 
de pe 1 ha în faza de lapte-ceară, conține it.250 U.N. (unități nutritive). 
Dacă același hectar ar fi cultivat cu porumb pentru boabe, la o producție 
medie de 3.000 kg. boabe și 6.000 kg coceni se poate obține abia 3.600 U.N.

♦ De la I ha cultivat cu sfeclă fu rajeră, la o producție medie de 40.000 
kg la ha se poate obține un număr de 5.200 U.N. Atunci cînd aceiași hec
tar este cultivat cu diferite ierburi pentru siloz (borceag, secară, ovăz 
etc.), de pe 1 ha se pot realiza numai 2.880 U.N.

Gospodăria agricolă de stat An drășești, din regiunea București, a obținut în ultimii ani succese 
însemnate tn sectorul zootehnic. Bunăoară, prin folosirea intensivă a porumbului siloz in hrana va* 
cilor, s-a reușit să se sporească producția de lapte tn anul trecut, lață de 1957, cu 72 la sută. 

Prețul de cost per litru lapte a scăzut in această perioadă cu 27 la sută.

ducție, am luat de pe acum măsuri 
corespunzătoare. Bunăoară, alege
rea terenului destinat porumbului 
siloz am făcut-o din timp, acesta 
fiind in întregime arat adine din 
toamnă, în buna parte îngrășat în 
anii anteriori și avînd plante pre- privind folosirea porumbului insilozat

Deschiderea silozurilor
învățăminte prețioase

pentru prezent
Este cunoscut faptul că de telul 

cum un gospodar știe să-și asigur* 
furajele pentru animale, depinde în 
cea mai mare măsură atît producția 
animalieră, cît și costul acesteia.

Dacă așa stau lucrurile, apoi de la 
început trebuie să spunem că condu
cerea gospodăriei de stat Romanești, 
din regiunea Craiova, n-a dat de loc 
dovadă de bună gospodărire. Cîteva 
cifre sînt destul de grăitoare. Din cei 
4.472 hl de lapte planificați a fi ob
ținuți în anul .trecut, au fost realizați 
de la vacile gospodăriei doar 3.522 hl. 
iar prețul de cost pe litru a fost de' 
pășit cu peste 0,30 lei- De asemenea, 
după cum ne informează tov- Cudea 
Emilian, contabilul șef al gospodăriei, 
pînă în luna decembrie a anului trei 
cut, la capitolul furaje, cheltuielile au 
fost depășite pe întreaga gospodărie 
cu mai bine de o sută de mii de lei.

Aceasta dovedește desigur că în 
anul, trecut conducerea gospodăriei 
s-a preocupat prea puțin de problema 
bazei furajere și îndeosebi a asigu
rării nutrețurilor pentru perioada de 
stabulație. Dovadă : deși gospodăria 
a avut în plan să cultive 80 de hec
tare cu porumb pentru siloz, n-a în
sămînțat decît 67 de hectare cu «• 
ceasta valoroasă plantă. De aseme
nea, trebuie arătat că porumbul des
tinat insilozării a fost semănat tir
ziu, într-un teren slab pregătit, de
parte de fermele de animale, folosin- 
du-se o sămînță de proastă calitate, 
din populații locale, iar lucrările de 
îngrijire au fost și ele neglijate (s-au
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Datorită folosirii intensive 
a porumbului însilozat in 
hrana vacilor de lapte, 
gospodăria colectivă din 
comuna Bod, regiunea 
Stalin, a realizat anul tre
cut de la fiecare din cele 
123 de vaci, o producție 
medie de 3 000 litri lapte. 
In fotografie:
Roză administrînd 
rtimb însilozat in 

animalelor.

aplicat numai două 'prașile în toată 
perioada de vegetație). Dacă la toate 
aceste lucruri, adăugăm și faptul cȘ 
în timpul verii prin părțile Craiovei 
vremea a fost cam secetoasă, ne pu
tem explica ușor de ce gospodăria d» 
stat Romanești a obținut în anul tre
cut la ha o producție foarte scăzută 
de porumb pentru siloz.

Avînd în vedere faptul că în anul 
acesta gospodăria de stat Romanești 
își va mări sectorul zootehnic, pro
blema asigurării unei puternice baze 
furajere se pune desigur , cu o și mai 
mare ascuțime. Spre a ne informa a 
supra măsurilor luate în acest sens 
r.e-am adresat zilele trecute tov. Ma
rin Colțatu, inginerul șef al gospodă
riei. Aflăm că în acest an gospodă
ria va însămînța c-u porumb pentru si
loz o suprafață de 290 de hectare în 
cultură pură. In afară de aceasta se 
va mai cultiva în cultură dublă, tot 
pentru siloz, alte 150 de hectare cu 
porumb, jar pentru masă verde încă 
250 de hectare. Pentru masă verde și 
fîn, gospodăria mai cultivă în acest 
an 250 ha cu lucerna, 250 ha ou bor- 
ceaguri și 107 ha cu secară furajeră. 
In ce privește porumbul siloz, pentru 
a evita greșelile săvîrșite în anul tre
cut, s-au luat din vreme cele mai po
trivite măsuri. Astfel, au fost alese 
terenurile cele mai nimerite, aproape 
de fermele de animale (la secția 
Cîrcea), terenuri care sînt toate arate 
adînc din toamnă. Pe o parte din ele 
s-au încorporat în sol 300 de tone de 
gunoi de grajd, iar pe 140 de hectare 
au fost aplicate cîte 300 kg de super- 
fosfat la ha, lucrare care este în ours 
de execuție și pentru restul suprafe
ței destinată porumbului pentru siloz. 
Referindu-se la celelalte lucrări agro
tehnice, inginerul șef ne spune că au 
stabilit să îngrijească cultura porum
bului pentru siloz la fel ca și p* cea 
destinată pentru boabe, adică se vor 
executa o lucrare cu sapa rotativă, 2 
prășii* mecanice și 2 manuale.

Pentru a folosi cît mai bine nutrețul murat, este bine 
ca deschiderea silozurilor să se facă ținînd seamă de 
anumite reguli.

Bunăoară, deschiderea silozurilor sub formă de gropi 
sau tranșee se face de la un capăt, tndepărtîndu-se pă- 
mîntul acoperitor pe o lungime de 1—2 m. Apoi se dă la 
o parte stratul de nutreț murat mucegăit care a venit in 
contact cu pămîntul pini se ajunge la nutrețul bun.

După ce s-a transportat furajul mucegăit la platforma 
de gunoi, se scoate cu furca din porțiunea descoperită 
atit nutreț cit este necesar pentru hrana animalelor într-o 
zi. După aceea se procedează la fel, descoperindu-se altă 
porțiune de siloz de 1—2 m, pină cînd se scoate 
nutrețul din groapă.

Dacă silozurile sînt de formă celulară (turnuri, 
de diferite forme) se îndepărtează capacele sau 
acoperitor cu grijă, păstrînd o curățenie perfectă

întreg

bazine 
stratul 

________ __ _ ____ ______ ____ _ pentru 
a se evita amestecul nutrețului însilozat cu pămînt. De 
obicei nutrețul murat se scoate de pe întreaga suprafață 
în straturi groase de cel puțin 10 cm. Este bine ca nu
trețul murat să se scoată cît mai omogen fără a se scor
moni și afina straturile inferioare deoarece contactul pre
lungit cu aerul poate produee fermentații dăunătoare și 
deci stricarea nutrețului.

Spre a evita înghețarea pe timpul iernii, nutrețul rămas 
in siloz se acoperă pe toată suprafața descoperită cu un 
strat gros de paie. Dacă nutrețul insilozat este scos în. 
ghețat din gropi, el va fi lăsat 4—6 ore L; Z~~‘J 
de a fi dat In hrana animalelor.

in grajd înainte

V. POMP1LIU

• Folosind pe scară largă po
rumbul murat in hrana vacilor de 
lapte, colectiviștii din comunele 
Gh. Lazăr, Căzănești Slobozia și 
altele, din regiunea București, au 
sporit producția de lapte a vacilor 
cu 25—50 la sută față de perioada 
cind nu au folosit acest nutreț.

• Prin buna îngrijire a animale, 
lor ți folosirea intensivă a porum-

Cum trebuie alcătuită o rație 
pe bază de porumb însilozat

Tn hrana vacilor de lapte, 
rația întocmită pe bază 
de porumb siloz trebuie să 
cuprindă în plus nutrețuri 
fibroase și concentrate pre
cum și săruri minerale. De 
exemplu, vacile cu o pro
ducție medie zilnică de 10 
litri lapte vor primi pe lin
gă 30—35 kg porumb murat 
5—6 kg fibroase și cîte 100 
g concentrate pentru fiecare 
litru de lapte; în plus li se 
vor mai da circa 50—100 g 
prat de cretă furajeră și 
sare. In cazul cînd nutre
țul însilozat este folosit o 
perioadă îndelungată în 
hrana vitelor sau cînd este 
acru. în scopul reducerii a- 
ciditătii sale se recomandă 
ca separat de calciul dat 
în rația zilnică, să se ad
ministreze și cite 3 g cre
tă furajeră pentru fiecare 
kg de nutret murat.

De regulă, cantitatea de 
concentrate din rația zilnică

a vacilor de lapte crește în 
raport cu producția ani
malelor. De pildă, vacilor 
cu o producție medie zilni
că de 10—15 litri sau 
15—20 litri li se va admi
nistra, pe lingă celelalte nu
trețuri amintite mai sus, șl 
cîte 100—150 g și respec
tiv 150—200 g concentrate, 
pentru producerea fiecărui 
litru de lapte. Exemplarele 
cu o producție zilnică de 
25—30 litri lapte vor primi 
la rîndut tor 300—350 g 
concentrate pentru fiecare 
litru de lapte, produs.

In cazul cînd porumbul 
însilozat se folosește pentru 
îngrășarea bovinelor adulte, 
rația alimentară va cuprin
de, în raport cu faza dă 
îngrășare, pe lîngă cantită
țile de nutreț murat ți nu
trețuri fibroase, concentrate 
și săruri minerale așa după 
cum se arată în tabelul de 
mai jos ;

Cum se cunoaște 
un nutreț bine murat

înainte de a-1 folosi în hrana anima
lelor trebuie să controlăm cu atenbe 
dacă nutrețul respectiv este sau nu 
bine murat. De regulă, un nutreț bine 
însilozat are următoarele însușiri: mi
ros plăcut, aromat, de pline dospită, 
gust acrișor sau aeru-dulceag, culoare 
verde sau verde gălbuie. De asemenea, 
nutrețul murat de calitate, frecat între 
degete lasă un miros aromat, care dis
pare în scurt timp.

Se întîmplă uneori ca din cauza unei 
conservări necorespunzătoare nutrețul 
murat să fie de calitate proastă. Un 
asemenea furaj se recunoaște după mi
rosul său rînced, înțepător, care face 
să lăcrimeze ochii El are gust leșios 
iar la pipăit este unsuros. Culoarea 
nutrețului rău însilozat este închisă, a- 
proaipe neagră- Frecat între degete la
să un miros respingător care durează 
cîtevă zile. Un asemenea nutret nu tre
buie dat în hrana animalelor ci trans
portat fără întîrziere la platforma de 
gunoi.

bului siloz in hrana lor, colectiviștii 
din satul Ceacu, raionul Călărași, 
au realizat în anul trecut, față 
1956. o sporire a producției 
lapte pe cap de vacă furajată 
medie cu peste 500 de litri, la
număr de 116 vaci. In 1959, gospo
dăria colectivă „Gh Dimitrov" din 
satul Ceacu a însilozat în compa
rație cu 1956 de aproape 10 ori mai 
multe furaje.
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Nutrețul murat — un aliment 
valoros pentru tineret

Datorită conținutului ridicat in pro- 
vitamina A (caroten), nutrețul însilo
zat prezintă o importanță deosebită și 
în hrana tineretului. Iată ce cantități 
medii de nutreț murat pot fi adminis
trate în hrana acestuia:

La tineretul bovin în vîrstă de la 
6—18 luni, cantitatea de nutret murat 
variază între 7—22 kg pe zi de fiecare 
animal. Spre a asigura o alimentație 
rațională tineretului pentru prăsită, ra
ția trebuie să cuprindă, pe lingă po
rumb siloz, fîn. nutrețuri concentrate 
și săruri minerale (cretă, făină de oase 
și sare).

Ținînd seama de conformația specifi 
că a aparatului digestiv al scroafelor și 
tineretului porcin destinat pentru pră
sită, este necesar să dăm în rația aces
tor animale, în 2—3 tainuri zilnic, nu
trețuri murate de calitate, preparate 
din plante tinere (fragede). Atunci cînd 
avem cantități suficiente de siloz, pu
tem administra porcilor zilnic cîte 6-10 
kg de nutreț murat cu condiția să se a 
sigure în rație și nutrețuri concentrate 
bogate în proteină (mazăre, fasole, 
turte, șroturi, fin de leguminoase etc.).

Scroafele pot primi zilnic 4—6 kg de 
nutreț murat. La sfîrșitul gesta’iet, 
cantitățile de siloz se reduc cu 1/3, iar 
în perioada alăptării se suprimă. Tines 
retul porcin de la 3—8 luni, poale prii 
mi zilnic cîte 2—4 kg de nutreț mu
rat iar scroafele tinere și vierii, cîte 
3—4 kg. Oile consumă cu multă plă* 
cere nutrețul murat care are o mfluen» 
tă favorabilă asupra sănătății, produc-'- 
Mei de lină și obținerii unor miei vjgue 
roși. Oile mame primesc zilnic eîta 
3—4 kg, iar berbecii cîte a~6 kg de 
nutreț murat. De asemenea, mieilor li 
se poate administra cîte 0,4—0,6 kg 
de siloz pe zi. Folosit în hrana păsă« 
rilor nutrețul murat are o înnurire bu
nă asupra sănătății lor și ouatului. 
Pentru găini, cantitatea de siloz varia» 
ză zilnic între 20—50 g zilnic, în as 
mestec cu nutrețuri concentrate și su- 
entente. Rațele pot primi la rîndul lor 
70—100 g iar gîștele 150—200 g de 
nutreț murat pe zi.

Dat în hrana păsărilor sub formă de 
știule'-i, nutrețul murat poate substitui 
o cantitate de concentrate egală cu 15» 
25 la sută din valoarea hrănitoare a 
rației.
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Inir-un magazin
In magazinul din Davîdovka 

crează numai doi oameni — ges
tionarul Leonid Banetov și vînză- 
toarea Maria Lozovskaia

Prima întrebare j 
pus-o gestionarului a fost, firește: ' 
cum merge vînzarea ?

Gestionarul ne-a răspuns prin
tr-o vorbă cu tîlc :

Ușa nu stă înțepenită în ba
lamale.

— Cum vine asta ?
— Vine uite-așa că nu mai pu

tem prididi cu clienții. Magazinul 
e toată ziua plin de lume. Abia 
facem față amîndoi.

Intr-adevăr, Leonid 
ajutoarea lui sînt un 
lionari. Deverul lunar 
magazinului se ridică 
de ruble, iar cel anual 
2 milioane.

— Două milioane... E mult asta 
sau puțin ?

— Judecați și dv„ ne spune 
Leonid Banetov. La noi în Davî
dovka sînt două sute de familii. 
Asta înseamnă că de fiecare fa
milie revin mărfuri diferite în va
loare de ,10.000 de ruble pe an. 
Și asta punînd la socoteală numai 
magazinul nostrudar trebuie să 
vă gîndiți că în apropiere se află 
și centrul regional Gomei.

Circulația mărfurilor e un ba
rometru care indică cu precizie 
bunăstarea cumpărătorilor. Leo
nid Banetov ne informează că cu 
cjjici ani în urmă deverul de măr
furi al magazinului era de două 
ori și jumătate mai mic-

Ce s-a întîmplat la Davîdovka, 
din ce pricină 
tia mărfurilor 
tesc ?

, Răspunsul e 
torii, membrii 
patrie", au început 
mai bine. In răstimp de cinci ani 
veniturile bănești ale acestei gos
podării au crescut aproape de pa
tru ori.

Sortimentul
Ce are în vînzare acest' obișnuit 

magazin sătesc ?
Aici se găsește tot ce-i trebuie 

unei familii colhoznice.

lu- înainte, colhoznicii din Davî
dovka coceau pîine acasă ; acum/ 
o cumpără la magazin. Se cuvine 
să menționăm că magazinul vin- 

pe care i am de nu numai pîine, ci și produse 
de patiseriei.

Raionul de produse alimentare

I

t specială pentru ziarul
[
L

— Corespondentă

-Agricultura Nouă

Banetov și 
fel de mi- 
mijlociu al 
la 170000 

— la peste

a crescut circula- 
la magazinul să-

simplu : ' cumpără- 
colhozului „Pentru 

să trăiască

al magazinului e destul de mare 
pentru un sat mic. Cumpărătorii 
găsesc întotdeauna aici douâ’trei 
sorturi de salam, brînză, conser
ve de pește, carne și legume, peș
te afumat și sărat, zahăr, bonboa- 
ne și alte produse alimentare.

Și la raionul de produse indus
triale sortimentul e variat, ta ma
gazinul din Davîdovka se găsesc 
motociclete, biciclete, televizoare, 
aparate de radio, aparate electri
ce ș.a. Se găsesc aici diferite mo
dele de încălțăminte, țesături, 
la cele de stambă pînă la cele 
lină, confecții pentru copii și 
dulți, mobilă de tot felul, vase 
menaj, produse de galanterie 
parfumerie- Magazinul vinde 
cărți, îndeosebi cărți literare 
agricole.

Jntr-un cuvînt, acesta e un ade
vărat magazin universal.

Reclamați! pe caro 
e plăcut să le aicuSți
Leonid Banetov și ajutoarea 

-------- r-. Ne-am înșela

de 
de 
a- 
de 
și 
și 
Și

sa
fac vînzare bună.
însă dacă ne am închipui că cum
părătorii sînt pe deplin mulțumiți 
de magazinul lor. Ei au anumite 
pretenții, îndeosebi în ceea ce 
privește sortimentul, de mărfuri. 
Multe din mărfurile pe care le-am 
menționat mai sus, mai cu seamă 
lucrurile scumpe, șe. cumpără nu- 
maidecît. Unele mărfuri nu le gă
sești aici totdeauna.

Gestionarul magazinului ține o 
condică de sugestii, în care cum-

părătorii notează ce mărfuri 
vrea să cumpere, în condica de 
suqestii se pomenește în primul 
rînd de frigidere, mobilă, piane, 
stămburi de diferite nuanțe. » a

Leonid Banetov ne lămurește în 
legătură cU aceste însemnări.

In ultimii doi ani la Davîciovka 
peste 40 de familii și-au făcut 
case noi. Alte case sînt în con
strucție- Fiecare vrea să-și mobi
leze noua locuință cît mai bine. 
De-aici și cererea de mobilă scum
pă, televizoare, frigidere, mașini 
de spălat rufe, piane, lucruri care 
pătrund temeinic în viața de toa
te zilele a țăranului sovietic.

Gestionarul continuă :
— De două săptămîni n-au mai 

venit piane la magazin și cererea 
de piane crește mereu. Și trebuie 
să știți că prețul unui pian nu 
prea e mic : cinci mii de ruble.

Drept să spun, e plăcut șă auzi 
toate astea. De ce se „plînge" de 
fapt gestionarul magazinului ? Că 
oamenii cîștigă bine și 
cumpere tot mai multe 
multe lucruri scumpe...

Acum cererea pentru

vor 
Si

să 
mai

aceste 
mărfuri e destul de mare. Dar ele 
se vor afla din belșug și încă 
foarte curînd. De aceasta ne con
ving prevederile planului septe- 
nal. In răstimp de șapte ani pro
ducția de obiecte necesare în via
ța de toate zilele, ca acelea care 
i se cer necontenit lui Leonid 
netov, se va dubla-

— Curînd, foarte curînd, 
spune zîmbind gestionarul, 
putea satisface 
cumpărătorilor.

Ba-

ne 
vom 

toate cererile

B. USTINOV

Vizita Iui Gronchi în U.R.S.S»----------------------------------------------- -—- --------- -----------  

entru pace 
i prietenie

Cultura fizică și sportul

După cum se știe președintele Tta- telmico-științiflcă ți ^informații între 
liei, Giovanni Gronchi, face o vizită academiile de știință și alte inșfituții. 
oficială în U ILS.S. In cursul acestei' '•**• ■ 
vizite, a avut Ioc un larg schitnb de 
păreri între K. E. Voroșilov și Nikita 
Hrușciov pe de o parte și Giovanni 
Gronchi pe de altă parte. La acest 
schimb de păreri, au luat parte și mi
niștrii Afacerilor Externe ai celor două 
țări. In urma schimbului de păreri, 
reprezentanții celor două țări au dat 
un comuhicat comun.

In comunicat se 
părți au căzut de acord asupra 
sității de a se asigura pacea in 
dițiile securității și progresului 
nomic și social al popoarelor, 
discutat problema coexistenței 
nice între țări cu sisteme social-eco- 
nomice diferite, pe baza principiului 
excluderii războiului ca mijioc de re
zolvare a problemelor internaționale 
litigioase și pe principiul neamestecu
lui în treburile interne ale altor 
state.

S-a discutat, de asemenea, despre 
problemele dezarmării și securității 
europene. Ambele părți au fost de 
acord că mijlocul cel mai sigur de 
menținerea și întărirea păcii în lume, 
il constituie dezarmarea generată și 
totală, in condițiile unui control co
respunzător. Aceasta va duce pe de o 
parte la întărirea încrederii între state, 
iar pe de alta la reducerea în mare 
măsură a cheltuielilor militare.

In același timp, vizita lui Gronchi 
în U.R.S.S. a constituit un prilej de 
întărire a legăturilor dintre ceie două 
țări. A fost semnat un acord cultural, 
pe baza reciprocității și strictului 
neamestec în treburile interne ale fie
cărei țări. In cadrul acestui acord se 
vor putea dezvolta schimburi în do
meniile cultural, artistic, științific și 
sportiv. Astfel, se va face un schimb 
reciproc de oameni de știință, studenți, 
scrijtori, artiști, ziariști; se va face, 
de asemenea, schimb de documentație

R.S,I
IOC

arată că ambele 
nece- 
con- 
eco- 
S-a 

paș-

Declarația guvernului R. D. Cermane 
cu privire la încheierea

tratatulmi
Președintele Consiliului de Miniștri 

al Republicii Democrate Germane, 
Otto Grotewohl, a prezentat de curînd 
in ședința Camerei Populare, o decla
rație a guvernului. In această decla
rație se arată că dacă guvernul Ger
maniei occidentale nu.și va schimba 
poziția, Republica Democrată Ger
mană va fi nevoită ca, ținînd seamă 
de intereseie poporului german, să 
semneze singură tratatul de pace cu 
statele care doresc să facă acest lu
cru.

In cuvintul său, Otto Grotewohl a 
arătat că principala problemă a mo
mentului de față este încheierea trata
tului de pace și a cerut tuturor cercu
rilor vest germane interesate în menți
nerea păcii să ia atitudine pentru tra
ducerea in viață a propunerilor R. D- 
Germane.

de pace
a de-In continuare, Otto Grotewhol 

clarat printre altele :
„Dacă cercurile conducătoare

Bonn accelerează tot mai mult 
marea atomică, dacă ele creează___
lut fățiș, premise pentru atacarea Re- 

Germane și altor 
putem privi indi- 
sintem nevoiți să 
necesare pentru 

noastre".

de la 
înâr- 

abso-

publici! Democrate 
state socialiste, nu 
ferent la aceasta și 
tragem concluziile 
apărarea republicii

In această ordine de idei, el a anun. 
țat că guvernul prezintă Camerei 
Populare, sipre examinare, un proiect 
de lege care prevede înființarea Con
siliului Național al Apărării.

Luînd in dezbatere proiectul propus, 
Camera Populară a adoptat legea cu 
privire la crearea Consiliului Național 
al Apărării.

----- — —

Țărănimea belgiană în ruină

fn cooperativele agricole de producție din R.D. Germană, creșterea anima
lelor se bucură de o deosebită atenție. In fotografie : interiorul noului grajd 
al cooperativei agricole de producție din comuna Jesewitz, raionul Eilenburg

Intr-unui din ultimele numere ale 
ziarului „Uniunea țărănească" ce apare 
tn Belgia, — Oscar Dubuisson, cunos
cut activist sindical face un cuprinză
tor bilanț al situației agriculturii din 
această țară capitalistă.

arată printre al- 
fost un an dczas-

Succesele agriculturii R.D. Vietnam
Poporul vietnamez a dus o luptă în

delungată pentru eliberarea și indepen
dența patriei sale. Prin victoria istorică 
din august 1945 împotriva ocupanților 
japonezi, s-a instaurat orînduîrea de- 
mocrat-populară din Vietnam și în în
treaga țară a început o epocă de 
profunde transformări social-economice, 
o luptă eroică pentru dezvoltarea eco
nomiei țării ruinată ele colonialiștii 
francezi și japonezi.

Dar instaurarea orinduirii democrat- 
populare in Vietnam nu a fost pe pla
cul imperialiștilor francezi. Pentru a nu 
pierde profiturile imense pe care Ie 
aducea această țară cu bogate resurse 
naturale, o activă piață de desfacere, 
colonialiștii frapeezi au dezlănțuit un 
război tilhăresc, în scopul restabilirii 
fostei lor dominații in Vietnam. Eroicul 
război de rezistență al poporului viet
namez a durat‘nouă ani (1945 pînă îri 
1954) și s-a încheiat cu înfringerea in- “ 
tervenționiștilor francezi. O dată cu în
cheierea păcii din iulie 1954, revoluția 
vietnameză a intrat într-o nouă etapă, 
în partea de nord a țării, adică pe ac
tualul teritoriu al R. D. Vietnam, oa
menii muncij sub conducerea Partidu
lui celor ce munîesc dirr Vietnam 
trecut la efectuarea unor 
formări în toate ramurile 
țion-ale.

Din punct de vedere 
economice Vietnamul a 
dsaiina parte din țările cele mai îna
poiate din lume. îndelungata domina
ție a colonialiștilor francezi, războiul 
pustiitor de aproape 15 ani, distruge
rile săvîrșite de colonialiști în retra
gere au provocat pagube enorme eco
nomiei naționale. lnvingînd multe 
greutăți, oamenii muncii din R. D. Viet
nam au reușit printr-o muncă eroică să 
refacă industria, transporturile, comer
țul, să dezvolte considerabil învățămîn- 
tul, asistența socială, cultura. In anul 
1958 industria țării atinsese nivelul 
dinainte de război, iar agricultura de
pășise acest nivel de peste 1,5 ori.

Una din principalele transformări în
făptuite de statul democrat-popular a 
constituit-o desăvîrșirea reformei a- 
grare. Pe vremea stăpinirii colonialiste 
aproximativ 50 la sută din supraf'ța 
arabilă a țării aparținea moșierilor 
care reprezentau abia 3 fa sută din

■u 
adinei trans- 

economiei na-

al dezvoltării 
făcut intot-

populația țării. Moșierii și chiaburimea 
dispuneau de asemenea, de pămînturile 
comunale care constituiau aproximativ 
12 la sută din intreaga suprafața ara
bilă a țării. La rîndul lor colonialiștii 
francezi stăpîneau și ei suprafețe mari 
de pămînt. Țăranilor vietnamezi, peste 
90 ia sută din populația țării, le reve
neau nu mai mult de o treime din su
prafața agricolă a țării, dar trebuie să 
adăugăm că 53 la sută din gospodăriile 
țărănești nu aveau, in general, pămint, 
Pe atunci unei familii de țărani săraci 
îi revenea, în medie 0,043 hectare.

încă din timpul războiului de rezis
tență, autoritățile revoluționare au dat 
țăranilor, in folosință temporară, pă- 
minturile colonialiștilor francezi și ale 
trădătorilor de patrie. Pină la începe
rea aplicării reformei agrare, lege care 
a fost adoptată în anul 1953, țăranilor 
li s-a împărțit peste 50 la sută din pă- 
mîntul moșierilor.

In cursul anilor 1955-1956 în R. D. 
Vietnam a fost terminată cu succes re
forma agrară. Ca urmare a acesteia pă- 

, rnîntul a fost împărțit aproximativ egal 
între diferitele pături ale țărănimii 
vietnameze, c re in afara celor 810.000 
ha de pămînt a mai primit și peste 
100.000 de capete vite cornute mari, 
clădiri și inventar agricol.

Statul popular a acordat o impor
tanță deosebită dezvoltării agriculturii 
țării, ridicării producției agricole ca o 
condiție pentru refacerea cu succes a 
industriei și comerțului. Peste 68 de 
miliarde dongi au fost alocate pentru 
refacerea și construcția de baraje și 
sisteme de irigație. Țăranii au primit 
credite în valoare de 33 miliarde dongi 
pentru achiziționarea de inventar agri
col și îngrășăminte. Ințelegînd că sin
gură cale pentru a obține producții a- 
gricole mari, pentru a-si ridica nivelul 
de trai, material și cultural este munca 
în comun, țăranii vietnamezi au con
stituit grupe de intr-ajutorare în mun
că. Spre sfîrșitul anului 1955 peste 401a 
sută din totalul gospodăriilor țărănești 
erau unite în grupe de ajutor reciproc 
în muncă. Paralel cu această formă în 
țară se creau primele cooperative agri
cole de producție.

Statul democrat-popular a sprijinit 
în permanență prin credite și înlesniri,

prin școlarizarea cadrelor tehnice, a- 
gronomi, socotitori etc., aceste forme 
colective de muncă.

In ultimii ani au fost realizate suc
cese importante in cooperativizarea sa
tului vietnamez. In luna noiembrie 1959 
numai în cele 22.900 cooperative exis
tente erau cuprinse peste 38 la sută 
din totalul gospodăriilor țărănești.

Cu fiecare an aceste cooperative agri
cole de producție s-au întărit. Coope
ratorii vietnamezi aplică acum metoda 
agrotehnice superioare, folosesc unelte 
agricole perfecționate, amenajează noi 
instalații de irigație, string tot mai 
multe îngrășăminte. Toate aceste au 
contribuit la creșterea considerabilă a 
producției agricole. Astfel, în anul 1958, 
în condiții de secetă, in țară s-au re
coltat peste 4.574.000 tone orez (In 
anii dinainte de război recolta de orez 
nu depășea 3.5 milioane 
iar în regiunea de nord se 
din sudul țării).

Recolta de orez de vară 
anul 1959, în medie 2.100 
tar, este o recoltă record 
Vietnam. De asemenea a crescut con
siderabil producția la trestia de zahăr, 
arahide, soia, cinepă. Șeptelul de vite 
cornute numără 2.378.000 capete, iar la 
porci 3.973.000. Aceasta a permis să 
se facă față nevoilor de consum ale 
populației și să se sporească rapid 
posibilitățile de export.

Succesele obținute tn agricultură do
vedesc în mod grăitor că noile relații 
de producție au pătruns trainic în sa
tul vietnamez. Bazindu-se pe aceste 
succese, Partidul celor ce muncesc din 
Vietnam a elaborat planul de trei ani 
de dezvoltare a economiei naționale pe 
anii 1958-1960 care prevede o creștere 
și mai însemnată a producției agricole 
(cu 73,6 la sută, iar producția de orez
— principala cultură cerealieră a țării
— cu 92,4 Li sută).

In R. D. Vietnam, agricultura fiind 
pentru un anumit timp principala ra
mură a economiei țării, succesele ob
ținute pe calea transformării socia
liste a micii gospodării țărănești și 
creșterea producției agricole va deter
mina considerabil condițiile și ritmul de 
transformare socialistă a întregii eco
nomii naționale.

LUCIAN CURSARU

tone anuil, 
aducea orez

obținută în 
kg la hec- 
obținută în

Oscar Dubuisson, 
tele că anul 1959 a 
truos pentru agricultura Belgiei — și în
deosebi pentru țăranii cu gospodării 
mici și mijlocii. Im condițiile economice 
foarte grele în care se zbat de ani de. 
zile țăranii belgieni, s-au adăugat anul 
trecut și efectele catastrofale ale sece
tei. Dacă în ce privește cerealele s-au 
mai obținut în 1959 unele rezultate, 
la producția de sfeclă de zahăr și cea 
animalieră sau înregistrat pierderi 
foarte mari. Cheltuielile de producție 
agricolă au crescut cu 2 miliarde de 
franci [ață de 1958 — și trebuie avut 
in vedere, că în acel an, venitul net 
obținut in agricultură fusese mai mic 
cu un miliard de frarici, decît in anul 
1957.

.4 devenit tot mai limpede faptul că 
țăranii cu gospodării mici și mijlocii 
fac față tot mai greu acestei situații, 
trăind tot mai prost și părăsind mutica 
timpului pentru a-și căuta de lucru în 
industrie.

Organele de resort care conduc tre
burile agriculturii belgiene consideră că 
această problemă este de nerezolvat.

Guvernul Belgiei refuză să acorde un 
apilor mai substanțial agriculturii, deși 
alte sectoare ale economiei sînt spriji
nite în mai mare măsură. Dimpotrivă, 
autoritățile caută să reducă din ce în 
ce producția agricolă. După scăderea 
producției de sfeclă de zahăr, pentru 
I960 este prevăzută o reducere a pro
duselor lactate — îndeosebi brînza — 
și în general, o substanțială micșorare 
ă șCptelului.

Practicarea unei astfel de politiei în
seamnă însă a grăbi ruinarea zecilor 
de mii de mici cultivatori belgieni.

Ya fi dezvoltat turismul. In scopul a- 
piicarii schimbului cultural, a fost 
constituită o comisie mixtă.

In ceea ce privește dezvoltarea le- 
comerciale dintre Italia 

s-a stabilit să 
și mijloacele 
a comerțului, 
președintelui 

dovedește o dată mai 
că este cu putință nu numai îmbunătă
țirea relațiilor dintre cele două țări 
dar și slăbirea continuă a încordării 
in relațiile internaționale. „Poporul 
italian — a subliniat Gronchi in dis
cursul rostit la recepția de la amba
sada Italiei din Moscova — iși dă 
seama de intreaga importanță a vizitei 
mele și, în același timp, înțelege că 
perspectivele pozitive pe care le făgă
duiește ea celor două țări, pot fi rea
lizate numai treptat". Și, mai departe 
a adăugat: „aș dori ca evenimentele 
care vor urma după vizita mea in 
U.R.S.S. să figureze in istoria epocii 
noastre nu pur și simplu ca vizita 
președintelui Republicii Italia in
Rusia, ci ca începutul unor relații
mult mai rodnice între Italia și 
U.R.S.S."

La rîndul său, N. S. Hrușciov a 
arătat importanța pe care o are pen
tru ambele țări faptul că între ele 
există o înțelegere comună privitoare 
la schimburile comerciale. „Aceasta 
este o bază sănătoasă, a spus el. Să 
dezvoltăm și relațiile culturale, să a- 
sigurăm legături mai ample între oa
menii italieni și sovietici, pentru ca 
să se cunoască mai bine, iar aceasta 
va contribui la îmbunătățirea rela
țiilor dintre statele noastre". „Să or
ganizăm relațiile dintre țările noastre 
in așa fel, incit să trăim nu numai in 
pace, ci și în prietenie'', a declarat 
Hrușciov.

Iată cuvinte în care se oglindește 
cum nu se poate mai bine năzuința de 
pace a guvernului Uniunii Sovietice, 
a marelui și eroicului popor sovietic. 
Ele exprimă concepția inaltă. socia
listă, despre relațiile dintre state, ba
zată pe principiul neamestecului unei 
țări in treburile lăuntrice ale alteia.

Uniunea Sovietică nu urmărește să 
se amestece în treburile nici unei țări 
străine, dar nici nu va îngădui ni
mănui să se amestece în treburile ei 
sau ale unei țări prietene. Cei care 
mai cred că vor putea să meargă mai 
departe pe drumul falimentar al politi
cii de pe poziții de forță, se înșeală 
amarnic. A venit timpul ca politica 
„războiului rece" să fie aruncată la 
lada cu gunoi a istoriei. Popoarele 
cer tuturor conducătorilor de state să 
asculte acest glas al înțelepciunii și 
să pășească pe calea înțelegerii, a co
existenței pașnice.

gaturilor 
U.R.S.S. 
metodele 
continuă

Vizita 
U.R.S.S.

Italiei

șl
se studieze 
de extindere

în satele Bulgariei

Noul stadion din satul

și uliți aliniate; clădiri 
spațioase; școli, case de 
dispensare, cinematografe 
arată

indi
cul- 
etc. 
mai 

satele
viața din ce în ce 
ce înilorește în 
azi-
frumoasele clădiri care

Cine vizitea'9 astăzi satele R. P- 
Bulgaria rămine plăcut impresionat 
de ceea ce îi văd ochii- Case noi de 
locuit 
le și 
tură. 
Toate
îmbelșugată 
Bulgariei

Alături 
cresc ca 
Bulgariei 
puterii populare nenumărate stadioa
ne, unde tinerii desfășoară o boga
tă activitate sportivă.

Numai în anul 1959 au fost termi
nate la 
78 săli 
etc- și 
nuri de 
precum 
Numărul sportivilor de la sate 
ridică la peste 250.000, și aceștia nu 
sînt alții decîi muncitori din stațiu
nile de mașini și tractoare, gospo
dării de stat și gospodării agricole 
colective- Mișcarea sportivă de Ia 
sate este încurajată și susținută de 
partid și guvern și ea face progrese 
simțitoare de la o zi la alta. Nu e 
mai puțin adevărat însă, că numeroa
sele stadioane moderne din satele 
Bulgariei, au fost construite cu con
tribuția benevolă a tuturor oamenilor 
muncii de Ia sate- Sfaturile populare 
au sprijinit și sprijină în mod 
sebit mișcarea sportivă de la 
Astfel, salul Mala Konore 
zargișca are în afară de un 
mos stadion și un hipodrom, la 
Rubin Telvensco s-a construit o 
pistă de beton pentru cicliști; îa 
Lencevo Mihailovradsco există foarte 
frumoase complexe sportive; pe 
malul Dunării, în satul Belene Plev- 
nesco, întilnești terenuri de volei și

de
de
număr an de an. în satele 
au fost amenajate in anii

sate 44 stadioane moderne, 
de sport, 14 bazine de înot 
au fost amenajate 283 tere- 
volei și baschet, 58 de fotbal, 
și alte 60 pentru gimnastică- 

se

deo- 
sate.

Pa
tru-

Milokanaje Pazirdjișo.

baschet, bazin de înot prevăzut cit 
trambulină.

Asemenea exemple se pot da cu 
miile, ceea ce înseamnă că tinere
tul din satele Bulgariei de azi a în
drăgit toate sporturile care fac din 
el un tineret sănătos la trup și la 
minte — constructor de nădejde al 
vieții noi, socialiste. Din rindurile a- 
cestui tineret au ieșit sportivi de 
frunte, care au cîștigat simpatia 
spectatorilor. Manifestările sportive 
din satele bulgărești au căpătat un 
caracter de sărbătoare. Părinții băie
ților șl fetelor din diferitele disci
pline sportive, sînt spectatori nelip
sit! de pe terenurile de fotbal, volcA 
baschet, atletism etc-

Stadioanele constituie în același 
timp realizări care înfrumusețează 
satele din R.P- Bulgaria,

In anii de după eliberarea țării 
noastre sportul a devenit o mișcare 
de masă și la sate. Dacă înainte de 
9 Septembrie 1944 nu se putea vorbi 
despre o mișcare sportivă la sate, după 
această dată, sportul a pătruns tot 
mai ădînc în masele țărănești. Azi 
zeci de mii de tineri țărani colecti
viști, grupați în mii de cercuri și co
lective sportive sătești, practică tot 
mai multe discipline sportive. La loc 
de frunte se situează fotbalul, călă- 
ria, trînta, voleiul, atletismul etc-

In satele Bulgariei de azi există în 
prezent mai mull de 180 de stadioa
ne moderne, 2.270 terenuri de fotbal, 
aproape 60 bazine de înot, 4-400 te
renuri de volei, 880 terenuri pentru 
baschet, numeroase săli de gimnasti
că etc. Cultura fizică și sportul cu
prinde pe tot mai mulți tineri, fete 
și băieți, oțelindu-le trupul și min
tea-

ANGHEL ILIEF
Sofia

SCURTE ȘTIRI EXTERNE
• La 11 februarie, N- S. Hrușciov, 

președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R S S., a plecat spre Indonezia, 
unde va face o vizită de prietenie.

In drum spre indonezia, răspun- 
zind la invitația guvernelor respective, 
Nikita Hrușciov va vizita de ase
menea, India și Birmania.

La înapoierea sa din Indonezia, pre
mierul sovietic va vizita și Afganis
tanul, ca invitat al regelui Muhammed 
Zahir Șah și al guvernului afgan.

® La Salford, la Woolwich și în 
alte localități din Anglia au avut loc, 
de curînd. mari demonstrații împotri
va producției de anne atomice și îm
potriva 
tale cu
• N. 

siliului 
ceptat invitația făcută de Seku Ture, 
președintele republicii și guvernului 
din Guineea de a face o vizită ofi
cială in această țară. Data vizitei va 
fi stabilită ulterior.

• 
loc 
primei
India. Această uzină va fi construită 
cu ajutorul Uniunii Sovietice. Ea va 
putea produce intr-un an toate utila
jele necesare Înzestrării unei 
siderurgice, cu o capacitate de 
lion tone oțel pe an.

Întreprinderea va ocupa un 
riu de 60 de hectare pe care 
ridicate clădiri și instalații cu 
lum de peste 2 milioane metri cubi. 
Aci vor lucra peste 5.000 de muncitori.

Uzina va putea să lucreze cu întrea
ga capacitate, incepind din anul 1964.

Zilele trecute, in India, a avut 
solemnitatea începerii lucrărilor 

uzine de mașini grele din

cese ale U.R S.S. în cercetarea cos. 
moșului.

uzine 
un mi.

terito- 
vor fi 

un vo-

e La Cap Canaveral, In S.U.A., tn 
seara zilei de 9 februarie, s-a încercat 
din nou lansarea rachetei „Atlas", 
„cea mai bună rachetă" a Americii. 
La această lansare, trebuia să asiste 
și președintele Eisenhower. In timp ce 
se pregătea lansarea, s-a produs insă 
o defecțiune care a făcut ca racheta 
să nu-și poată lua zborul.

înarmării Germaniei occiden- 
arme nucleare.
S. Hrușciov, președintele Con
de Miniștri al U.R.S.S., a ac-

• Chr. Herter, secretarul de stat 
al S.U.A. a avut de curînd o confe- 
rință de presă. Cu acest prilej, cores
pondenții au arătat un mare interes 
fată de poziția S.U.A. în legătură cu 
problema dezarmării și încetării ex
periențelor cu arma nucleară. Răs- 
punzind la întrebările corespondenți
lor, Herter a recunoscut uriașele suc-

• Ministerul Invățămîntului din 
Irak a elaborat un program de mare 
amploare de luptă 
tei de căite.

împotriva neștiin-

i 
anchete făcute in 
din S.U.A. Insti-

• In urma unei 
rindurile populației 
tutui Gallup a publicat o statistică 
din care reiese că 77 la sută dintre ce
tățenii chestionați s-au pronunțat pen. 
tru interzicerea experiențelor cu arma 
nucleară.

Protectorii
O știre transmisă de agenția ame

ricană de presă „Associated Press" 
relata că in zilele de 6 și 7 februarie, 
la Ciudad Trujillo, capitala Republicii 
Dominicane, un stat mic care ocupă 
partea răsăriteană a insulei Haiti din 
Marea Caraibilor, au ancorat șapte 
nave ale flotei maritime ale Statelor 
Unite. De pe bordul navelor 
cat peste 4.000 de soldați 
teriei marine americane.

Cu ce scop au debarcat
4.000 de soldați americani in capitala 
Republicii Dominicane? Cu scopul de 
a înăbuși lupta dusă de poporul do
minican pentru răsturnarea sîngeroa- 
sei dictaturi a lui Trujillo. Incercînd să

au debar- 
ai infan-

cei peste

lui Trujillo
justifice această intervenție armată, 
ziarul „New York Times" scria că 
„guvernul S.U.A. este profund neliniș
tit de evenimentele din Republica Do
minicană. Oficialitățile de aici se tem 
că... guvernul care va înlocui regimul 
Trujillo va putea fi un guvern de 
tipul celui instaurat in Cuba de pre
mierul Fidel Castro". După cum se 
vede, ziarul american recunoaște a- 
proape deschis că imperialiștii .aiveri- 
cani fac tot ce le stă in putință pen
tru a salva dictatura lui Trujillo.

De 30 de ani, cei aproape 2.700.000 
de locuituri ai Republicii Dominicane 
îndură dictatura singeroasă a lui 
Trujillo, slugă prea plecată a mono, 
polurilor nord-americane. In tot acest 
t mp, Trujillo s-a dovedit un simbriaș 
devotat trup și suflet trusturilor im
perialiste, in mina cărora se află prin
cipalele bogății ale țării. încă în pe 
rioada 1916-1924, cit timp Republica 
Dominicană s-a aflat sub stăpinirea 
S.U.A., principalele ramuri ale econo
miei republicii au fost acaparate de 
către bogătașii americani. Toate plan
tațiile, precum și cele 14 fabrici de 
zahăr din insulă, aparțin monopoluri
lor din S.U.A.

In 1930. pentru a avea în fruntea 
țării un om cît mai devotat interese, 
lor lor, monopoliștii americani au spri
jinit instalarea la conducerea Republi
cii Dominicane a lui Trujillo, care și-a 
s'ujit cu credință stăpinii. In timpul 
dictaturii fasciste a acestuia, țara a 
ajuns într-o situație Jalnică. Acest sin- 
geros simbriaș imperialist 
să introneze în țară, așa 
ca dr. Jesus de Galindez, 
litic dominican, ,,un regim
E un regim in care ooporul duce o 
viață de cruntă mizerie.

In Republica Dominicană, populația 
e formată in cea mai mare parte din 
țărani; din aceștia, 75 la sută nu au

s-a străduit 
cum remar. 
refugiat po. 
de cimitir".
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în acțiune
nici un petec de pămint. La orașe, nu
mărul șomerilor întrece cifra de 
100.000. In schimb, familia lui Trujillo 
și-a „agonisit" o avere personală, care 
se ridică la importanta sumă de peste 
un miliard de dolari. Anul trecut, re. 
glmul lui Trujillo a cheltuit pentru 
înarmări suma de 90 milioane dolari. 
In această privință este semnificativ 
faptul că deși nu are industrie aproa
pe de loc, Republica Dominicană dis
pune de cea mai modernă fabrică de 
armament din toată America Latină.

In ciuda terorii singeroase, in de
cursul anilor au avut loc numeroase 
încercări de a pune capăt dominației 
lui Trujillo. Dictatorul a izbutit să 
se mențină la putere numai datorită 
sprijinului primit din partea protec
torilor săi. Spre a înăbuși mișcarea 
poporului, Trujillo a organizat o vastă 
acțiune represivă în urma căreia miij 
de patrioți au fost asasinați sau ares
tați. însuși dictatorul s-a lăudat că in 
anii dictaturii sale a asasinat peste 
30.000 de patrioți. In ultimele zile, 
în Republica Dominicană au fost a- 
restate aproape 5000 de persoane, fiind 
învinuite de complot. Un important 
număr de înalț) funcționari de stat, 
printre care președintele Curții Supre
me și numeroși judecători și profesori 
universitari au fost înlăturați din pos
turile lor.

Valul nemulțumirilor împotriva sin- 
geroasei dictaturi a lui Trujillo este 
in continuă creștere. Spre a-l salva de . - _ ... . pr(,jecțor|j sgț a(J jn_

Ca și in alte dăți 
la o parte frazele

minia poporului, 
t-at in acțiune. 
S.U.A. au lăsat _ r„, 
frumoase despre neamestecul în trebu
rile interne ale altor țări și au tre
cut la fapte încă odată se vede cît 
de mare este interesul pe care-| ma
nifestă imperialiștii americani față de 
dictaturile singeroase din diferite țări. 
Asemenea acțiuni' sînt însă unanim 
condamnate de opinia publică mon
dială.

1. București, telefon 17.60,10.


